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Sub președinția tovarășului Nicolae Ceaușescu, ieri a avut loc

ȘEDINȚA DE ÎNCHEIERE A CONSFĂTUIRII DE LUCRU 
DE LA C.C. AL P.C.R. PE PROBLEME DE AGRICULTURĂSub președinția tovarășului Nicolae Ceaușescu, secretar general al Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România, vineri, 9 decembrie, a avut loc ședința de încheiere a Consfătuirii de lucru de la C.C. al P.C.R., pe probleme de agricultură.La intrarea în sală, conducătorul partidului și statului a fost salutat cu deosebită căldură și profundă stimă de participanții la lucrări, care au aplaudat îndelung, au scandat cu putere numele partidului și al secretarului său general.împreună cu tovarășul Nicolae Ceaușescu, în prezidiu au luat loc tovarășii Iosif Banc, Emil Bobu, Ion Dincă, Manea Mănes- cu, Ilie Verdeț, Petru Enache, Gheorghe Stoica.Pornind de la orientările și indicațiile de mare. însemnătate teoretică și valoare practică ale secretarului general al partidului, consfătuirea s-a constituit intr-o temeinică și cuprinzătoare ’ analiză a problemelor de bază ale agriculturii, a activității desfășurate de oamenii muncii de pe ogoare în cel de-al treilea an al cincinalului și, totodată, într-o adevărată tribună a experienței înaintate, a promovării celor mai noi și eficiente cuceriri ale științei șl tehnicii în agricultură. în același timp, consfătuirea a prilejuit dezbaterea aprofundată a planului de dezvoltare a agriculturii pe 1984, a prevederilor programelor prioritare pentru fiecare sector și profil agricol, a jalonat direcțiile în care trebuie concentrate eforturile în vederea înfăptuirii obiectivelor noii revoluții agrare.La dezbaterile din ultima zl a lucrărilor au luat cuvîntul tovarășii Cornel Pacoste, prim-secre- tar al Comitetului județean Ti

miș al P.C.R., Petre Enăcheoaia, președintele C.A.P. Scornicești, județul Olt, Gheorghe Tănase, prim-secretar al Comitetului județean Ialomița al P.C.R., Lau- rențiu Neagu, inginer șef al C.A.P. Turcoaia, județul Tul- cea, Anton Lungu. prim-secretar al Comitetului județean Brăila al P.C.R., Iosif Szasz, prim-secretar al Comitetului județean Harghita al P.C.R., Teodor Roman, prim-secretar al Comitetului județean Teleorman al P.C.R., Virgil Marcoșanu, prim-secretar al Comitetului județean Mehedinți al P.C.R.Ânalizînd, cu înaltă răspundere comunistă, în spirit critic și autocritic, bilanțul anului 1983, rezultatele pozitive, ca și neîm- plinirile acestei perioade, vorbitorii au arătat că se impune cu necesitate îmbunătățirea radicală a întregii activități, în scopul creșterii producției vegetale și animale, a productivității muncii, a eficienței, realizării unei noi calități și în această ramură a economiei.S-a reliefat că amploarea și complexitatea prevederilor planului pe 1984 pun în fața organizațiilor județene și comunale de partid, ministerului de resort, direcțiilor generale și celorlalte organisme agricole județene, conducerilor consiliilor u- nice agroindustriale, ale unităților de stat și cooperatiste sarcini importante în direcția organizării exemplare a producției și a muncii, mobilizării tuturor mijloacelor materiale și forțelor umane pentru realizarea lucrărilor agricole la termenele stabilite și la un nivel calitativ superior.în dezbateri s-a subliniat că, dispunind de o puternică bază tehnico-materială, de un număr sporit de specialiști, agricultura
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TOVARĂȘUL NICOLAE CEAUȘESCU 
a primit delegația Camerei Reprezentanților 

din Congresul S.U.A.

Președintele Republicii Socialiste România, tovarășul Nicolae Ceaușescu, a primit, vineri după-amiază. delegația Camerei Reprezentanților din Congresul Statelor Unite ale Americii, condusă de Sam Gibbons, președintele Subcomitetului pentru comerț al Comitetului pentru căi și mijloace al Camerei Reprezentanților, democrat din partea statului Florida, care, la invitația Marii Adunări Naționale. întreprinde o vizită în țara noastră.Din delegație fac parte Barber Conable, membru al Comitetului pentru căi și mijloace, republican din partea statului New York, Bill Frenzel, membru al Comitetului pentru căi și mijloace, republican din partea statului Minnesota. Douglas Bereuter. membru al Comitetului bancar și financiar, republican din partea statului Nebraska, Sander Levin, membru al Comitetului bancar și financiar, democrat din partea .statului Michigan, Franklin Phifer jr. și Thelma Askey, asistenți în Subcomitetul pentru comerț.La primire au luat parte Nicolae Giosan, președintele Marii Adunări Naționale, Ilie Văduva, Marin Ivașcu, deputați.A participat David B. Funderburk, ambasadorul S.U.A. la București.în numele său și al delegației, deputatul Sam Gibbons a mulțumit președintelui Nicolae Ceaușescu pentru posibilitatea de a vizita România, pentru întrevederea acordată, expri- mîndu-și satisfacția de a se în-

tîlni cu șeful statului român șl de a examina împreună noi modalități menite să conducă la extinderea raporturilor dintre țările noastre.Președintele Nicolae Ceaușescu a salutat cordial pe oaspeți, ma- nifestindu-și satisfacția de a se întîlni cu membrii delegației, precum și convingerea că vizita lor va contribui la promovarea în continuare a colaborării româno-americane.în timpul întrevederii s-a relevat evoluția pozitivă a raporturilor dintre România și S.U.A., bazate pe principiile deplinei egalități în drepturi, respectului suveranității naționale, neamestecului în treburile interne și avantajului reciproc. De ambele părți, s-a ■ apreciat că există condiții pentru intensificarea relațiilor dintre România și S.U.A. pe plan politic, economic, tehnico-ști- ințific, cultural și în alte sfere de activitate, în folosul celor două țări și popoare, al cauzei păcii, securității și înțelegerii între națiuni. S-a evidențiat necesitatea de a se acționa cu perseverență pentru o largă dezvoltare nestingherită a schimburilor comerciale, a cooperării e- conomice româno-americane în general, astfel incit să fie fructificate posibilitățile reale pe care le oferă economiile țărilor noastre. în acest context, a fost reliefat rolul deosebit pe care îl au parlamentele, parlamentarii d’n cele două țări în amplificarea și aprofundarea colaborării bilaterale, îh întărirea prieteniei și mai buna cunoaștere dintre popoarele român și american.

în timpul convorbirilor a avut loc un schimb de păreri cu privire la situația internațională și la căile de întărire a păcii și colaborării. S-a relevat că problema cea mai arzătoare a zilelor noastre o constituie lupta pentru pace, pentru oprirea cursei înarmărilor, subliniin- du-se însemnătatea sporirii e- forturilor tuturor statelor, ale forțelor progresiste pentru oprirea înrăutățirii situației internaționale, pentru dezarmare șl în primul rînd pentru dezarmare nucleară.în legătură cu agravarea situației din Europa, șeful statului român a reafirmat poziția țării noastre cu privire la necesitatea reluării negocierilor de la Geneva dintre Uniunea Sovietică și Statele Unite ale A- mericii șl realizării unui acord care să asigure un echilibru al forțelor Intre cele două părți, la un nivel cît mai scăzut al înarmărilor, care să excludă amplasarea noilor rachete cu rază medie de acțiune pe continent și să ducă la retragerea și distrugerea celor existente, să deschidă calea eliminării complete a oricăror arme nucleare din Europa.De comun acord s-a apreciat că parlamentele și parlamentarii pot și trebuie să-și aducă o contribuție activă Ia reglementarea justă și durabilă a marilor probleme ale contemporaneității, la edificarea unei lumi care să a- sigure pacea, independența și dezvoltarea liberă a fiecărei națiuni.întrevederea s-a desfășurat Intr-o atmosferă cordială.

CUVÎNTAREA TOVARĂȘULUI NICOLAE CEAUȘESCU
Stimați tovarăși,Consfătuirea de lucru cu activul de partid și de stat pe problemele agriculturii a făcut bilanțul activității din 1983 și a dezbătut pe larg programele și măsurile în vederea realizării prevederilor planului de creștere a producției agricole în 1984.în 1983 activitatea în agricultură s-a desfășurat în condiții mai grele, datorită secetei îndelungate, dar și unor lipsuri și neajunsuri în organizarea și conducerea activității din acest sector. Măsurile luate în primăvară pentru irigarea și udarea culturilor au dus la diminuarea efectelor secetei; acolo unde lucrările s-au efectuat în bune condiții s-au asigurat recolte mari. în aceste condiții, am obținut o producție de cereale de aproape 20 milioane tone.S-au realizat, de asemenea, recolte satisfăcătoare, pe ansamblu, și în celelalte sectoare ale producției vegetale. în zootehnie am obținut unele rezultate pozitive în ce privește creșterea efectivelor de animale și, în mod deosebit, a producției de came, lapte, ouă și lînă.Trebuie să spunem însă deschis că producția agricolă din anul 1983 este sub prevederile planului și nu corespunde posibilităților pe care le are agricultura noastră, chiar în aceste condiții mai gre

le. Pe baza producțiilor obținute putem asigura buna aprovizionare a populației, în conformitate cu prevederile programului de autoaproVizionare; a trebuit însă să diminuăm mult unele necesități, nu am asigurat tot ce era necesar pentru industrie și am redus foarte mult exportul.în consfătuire s-au discutat pe larg cauzele care au dus la nerealizarea producției agricole. Unii tovarăși au arătat mai clar ce s-a întâmplat, cum s-a ajuns că nu au realizat producțiile stabilite. Din păcate, s-au făcut și încercări de a justifica și de a pune toate nerealizări- le numai pe seama lipsei de precipitații. Fără nici o îndoială, seceta a avut o puternică influență negativă, dar, în același timp, s-au manifestat și o serie de lipsuri foarte serioase în efectuarea lucrărilor agricole, începînd cu lucrările din toamnă, cu arăturile, — care nu s-au realizat în bune condiții — cu însămîn- țările, care, de asemenea, nu peste tot s-au desfășurat în perioadele stabilite. Am fost informat că în consfătuirea pe grupe de județe unii tovarăși au pus chiar problema că trebuie să se admită neîncadrarea în aceste perioade optime. Or, una din cauzele producțiilor slabe din acest an este și neînsămînțarea la timp. Rezultatele pe care le avem în multe unități agricole, cooperatiste și de stat, 

în unele județe, demonstrează că efectuarea arăturilor adinei și toate celelalte lucrări de pregătire a terenului au rolul hotărîtor pentru obținerea unor recolte bune.Adevărata capacitate a celor din agricultură se poate vedea nu în condiții normale; cînd este abundență de precipitații, oricine poate să fie un bun agronom. Pentru a demonstra capacitatea și buna cunoaștere a problemelor din agricultură este necesar să se acționeze în așa fel încît să se obțină recolte bune în orice condiții de climă. Și poate tocmai în condițiile climatice grele trebuie să se demonstreze această capacitate ! Dealtfel, acest lucru a și fost demonstrat de sute și mii de specialiști, de agronomi, de lucrători din agricultură. Din păcate, avem însă un număr mare de cadre a- gricole care au demonstrat că, în fața unor greutăți, nu pot să rezolve în mod corespunzător problemele. Unii au demonstrat chiar o lipsă gravă de pregătire de specialitate, precum și o lipsă totală de răspundere — ceea ce necesită o analiză serioasă și tragerea concluziilor corespunzătoare.Am avut, într-adevăr, un an greu! Dar, cu suprafața irigată pe care o avem, cu măsurile care s-au luat pentru a asigura apă și cu alte mijloace, trebuia, practic, să nu se resimtă influența secetei. De

altfel, așa cum s-a constatat și în consfătuire, în județele și în unitățile unde s-a lucrat cu spirit de răspundere și s-au efectuat lucrările în bune condiții, am obținut recolte bune și chiar foarte bune.După cum ați văzut, avem multe unități agricole care au obținut, chiar în acest an, recolte record, de 15—20 și peste 20 de tone de porumb pe hectar ; de 5—6 tone grîu și orz, de 50—60 tone la hectar de cartofi, sfeclă și altele. Deci, trebuie să spunem deschis că recoltele slabe obținute în acest an nu sînt rezultatul numai al condițiilor climatice și al secetei, ci al lipsurilor foarte grave existente în organizarea și conducerea activității din agricultură, în munca specialiștilor, a mecanizatorilor, a oamenilor muncii din agricultură; ele sînt rezultatul neefectuării la timp și în mod corespunzător a lucrărilor agricole. Nu se poate obține producția agricolă fără a se face în bune condiții toate lucrările agricole, de la arat pînă la strînsul recoltei. Fără prașilă, sau cu o singură prașilă, nu se poate obține o recoltă bună. Dar, — subliniez încă o dată — avem suprafețe mari irigate; în Constanța peste 70%, în alte județe, 40—50%. Și, cu toate acestea, tocmai în aceste județe am obținut recolte slabe.

în consfătuire s-au prezentat și rezultatele obținute în cultura a doua, după orz și grîu — de 7—10 tone porumb la hectar. Asemenea rezultate s-au obținut și la floarea-soarelui, la soia și altele, în timp ce multe unități au obținut, în condiții de irigat, în cultura întîi, recolte de numai 4—5 tone porumb la hectar.Putem deci afirma, fără teama de a greși, că, dacă în toate județele și în toate unitățile agricole s-ar fi lucrat cum trebuie, dacă toți oamenii muncii din a- gricultură, toți specialiștii își îndeplineau obligațiile cu spirit de înaltă răspundere față de patrie, față de interesele poporului, dacă executau la timp lucrările și de bună calitate, am fi avut o recoltă bună, corespunzător 'prevederilor planului.Deci, concluzia generală este aceea că principalele cauze ale nerealizării planului producției agricole constau în lipsurile foarte grave care s-au manifestat în organizarea și executarea lucrărilor agricole. Aceste lipsuri s-au evidențiat cu putere tocmai în aceste condiții mai grele, ale secetei. Așa cum am mai menționat, în condiții normale, aceste lipsuri nu se văd, ele fiind acoperite de precipitațiile, de condițiile climatice generale bune. Din acest punct de vedere putem spune că greutățile cauzate de secetă ne-au dat posibilitatea să înțelegem mai bine ce trebuie să facem pentru îmbunătățirea muncii organelor agricole, a activității din acest doiheniu, ce probleme tehnolo

gice se ridică pentru a putea ca, în orice condiții, să obținem recolte bune. Trebuie să înțelegem că este necesar să generalizăm experiența unităților care au obținut recolte bune în aceste condiții, să facem ca ea să fie studiată și răspîndită în întreaga noastră agricultură.Am discutat pe larg, în timpul consfătuirii, o serie de probleme. Este necesar să tragem toate învățămintele și să luăm măsurile care se impun pentru lichidarea tuturor lipsurilor manifestate, pentru buna organizare a întregii activități.S-au luat aici multe angajamente. Este necesar însă să înțelegem că numai angajamentele nu sînt îndeajuns ; ele nu înseamnă și realizarea unor recolte bune. Trebuie să trecem cu toată hotărîrea la luarea măsurilor necesare în vederea realizării în cele mai bune condiții și în timpul optim stabilit a tuturor lucrărilor, pentru a asigura lichidarea lipsurilor manifestate, astfel ca, realmente, ceea ce s-a întîmplat în acest an să fie un episod care să nu se mai repete în agricultura românească.Stimați tovarăși,în consfătuire s-a discutat pe larg despre măsurile ce trebuie luate în vederea realizării planului producției agricole în 1984. S-a.u prezentat aici o serie de programe. Avem, în general, pentru toate
(Continuare în pag. a Il-a)
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(UVINTAREA TOVARĂȘULUI NICOLAE CEAUȘESCU
(Urmare din pag. I)culttirile și pentru toate sectoarele, prevederi clare, programe amănunțite de măsuri, inclusiv baza materială pentru a obține in anul viitor o recoltă bună. Este, deci, necesar ca, in spiritul programelor, al planului, al măsurilor stabilite, să acționăm cu toată hotărîrea pentru a obține in 1984 o producție record, in toate sectoare!» de activitate !Planul și programele sint bine cunoscute de toate județele și unitățile. Nu doresc să mă opresc asupra lor. Acum este necesar să se treacă la pregătirea temeinică și efectuarea lucrărilor necesare pentru recolta anului viitor. în primul rînd. trebuie să terminăm în cel mai scurt timp — și am în vedere cîteva zile — toate arăturile adinei, efectuindu-se un control temeinic și luindu-se măsuri de refacere a arăturilor acolo unde acestea nu s-au efectuat în condiții corespunzătoare.Trebuie să se definitiveze în cel mai scurt timp amplasarea culturilor și să se treacă la lucrările de pregătire a terenului pentru însămînțările de primăvară, în acest scop este necesar să se încheie în cel mai scurt timp lucrările de organizare a teritoriului, de stabilire a solelor și a celorlalte lucrări necesare.Prin programele stabilite sint asigurate semințele necesare pentru toate culturile. Trebuie să luăm toate măsurile pentru păstrarea lor în bune condiții, pentru controlul germinației, pentru tratarea lor corespunzătoare, în așa fel îneît, la începutul lucrărilor de însămințări — la sfîrșitul lui februarie — fiecare unitate sa dispună de întreaga cantitate de semințe, pregătită în mod corespunzător.Nu mă refer acum la problema însă- ' mînțărilor de primăvară. Ele vor trebui însă să fie executate la timp, in termenele optime stabilite, înlăturîndu-se orice fel de concepții și teorii, care își mai fac loc, cu privire la perioadele de însămîn- țări. Practica a demonstrat că acolo unde s-a însămînțat din timp, unde porumbul s-a semănat pînă la 1 aprilie — mă refer în zonele de sud — și s-au efec- \ tuat toate lucrările, am avut recolte- foarte bune.Deci, este necesar ca, în cursul lunilor următoare, să se ia toate măsurile pentru ț a putea trece imediat, — la sfîrșitul lunii februarie sau începutul lui martie — la realizarea însămînțărilor, așa cum am stabilit.Pe primul plan se află producția de cereale. însămînțările de toamnă — grîu, orz și celelalte — s-au realizat, în general, la timp și, după cît se pare, în condiții mai bune. Precipitațiile căzute în ultimul timp au creat condiții corespunzătoare pentru a se asigura răsărirea și dezvoltarea în bune condiții a plantelor. Este necesar să fie urmărită continuu evoluția culturilor, să se execute la timp toate lucrările de întreținere care sînt necesare, pentru a avea astfel garanția obținerii unor recolte bune.în 1984 trebuie să însămînțăm cu porumb 3 600 000 de hectare, din care 600 de mii în cultura a doua, după orz îndeosebi, și numai o mică suprafață după grîu. Din cele 3 milioane hectare porumb în cultura întîi. 500 de mii hectare trebuie cultivate intensiv, pentru a obține cel puțin 20 de tone știuleți la hectar.în acest an am cîștigat o bună experiență în această privință. Avem și recolte de peste 20 de tone la hectar, iar pe suprafețe mai mici am obținut chiar și peste 30 de tone de știuleți la hectar. Este, deci, necesar ca, pe baza experienței pe care o avem, a practicii, să luăm toate măsurile pentru realizarea recoltei 

de porumb stabilite pe cele 500 mii hectare. S-a arătat aici, în consfătuire, că pentru obținerea unor asemenea recolte mari, nu s-au făcut lucruri deosebite, nu s-au făcut minuni, ci pur și simplu s-a asigurat executarea în bune condiții a lucrărilor necesare și respectarea densității corespunzătoare. Multe din unitățile care au obținut 20 de tone de porumb la hectar l-au obținut în condiții de ne- irigare. Deci, nu se poate spune că nu este posibil să obținem asemenea recolte. Dimpotrivă, avem toate condițiile pentru a realiza — și trebuie cu orice preț să realizăm aceste producții.Densitatea își are și ea un rol hotă- ritor, și de aceea, în programele pe care le-ați studiat, problema densității este precizată amănunțit, pe diferite faze de dezvoltare a culturilor, pînă la recoltare. Noi trebuie să intrăm cu densitățile stabilite la recoltare și să mergem chiar la densități de 100—120 mii plante și chiar mai mult la hectar, la culturile intensive unde avem irigații.Avem în vedere să introducem, pentru recoltele deosebite, un sistem special de premiere pentru producțiile de 20—30 tone de porumb la hectar, pentru 50—60 tone de cartofi și sfeclă la hectar ; de asemenea pentru floarea-soarelui, pentru soia, de la 4—5 000 kg pe hectar și pentru alte culturi. Aceste premii urmează să fie date suplimentar, nu unităților, ci acelora care realizează aceste culturi, începînd cu mecanizatorii și cu cei care au efectuat lucrările în toată perioada, inclusiv specialiștilor.Este necesar să stabilim formații permanente de lucru pe aceste terenuri. Dar, în general, cel puțin pe o perioadă de un an, să nu se schimbe nici specialistul, nici mecanizatorii, nici muncitorii agricoli. Dealtfel, acordul global presupune ca cel puțin un an de zile o formațiune completă, în frunte cu specialistul, să execute toate lucrările în întregime, pentru că numai așa poate beneficia de acordul global. Sistemul actual de a schimba permanent specialiștii, mecanizatorii și muncitorii de pe o anumită suprafață, duce la diminuarea răspunderii și, de fapt, nu creează condițiile necesare aplicării în mod corespunzător a acordului global.Dealtfel, va trebui să ne gîndim și la permanentizarea formațiilor pe o perioadă de 4—5 ani, pentru ca acestea să poată realiza și o rotație, o îngrijire corespunzătoare. Numai așa ele vor putea să aibă, după 2—3 ani, și rezultate mai bune. Dacă fiecare știe că timp de 5 ani de zile cel puțin va lucra pe aceeași suprafață, va fi mult mai cointeresat să facă toate lucrările — și astfel se va putea, într-adevăr, vedea dacă a lucrat bine sau nu.în anul 1984 este prevăzută irigarea unei suprafețe de cel puțin 800 000 hectare cu porumb. Va trebui ca, pe întreaga suprafață irigată, să obținem cel puțin 10 tone porumb boabe la hectar.„ în timpul consfătuirii am discutat aceste probleme. La densitatea de 70—80 000 plante la hectar vom depăși de fapt a- ceastă producție. Și trebuie neapărat să obținem această recoltă ! Nu se justifică să folosim energie electrică și să dăm apă pentru recolte de 4 000 sau 5 000 kilograme la hectar.Se impun, de asemenea, măsuri foarte serioase pentru a obține recoltele corespunzătoare, pe cele 600 000 hectare porumb în cultură dublă. S-a arătat aici că s-au obținut 7—8 și 10 000 kilograme porumb la hectar, că sînt unități care au obținut și peste 10 000 kilograme în cultura a doua, la porumb. în ce privește cultura a doua, planul prevede o recoltă foarte redusă, cu atît mai mult 

cu cît va trebui ca, cea mai mare’ parte, dacă nu totalitatea porumbului din cultura a doua, să fie în terenuri irigate — în afară de zonele unde sînt precipitații corespunzătoare și unde nu se justifică irigarea. Asemenea recolte au fost obținute și în anii precedenți, și în acest an. de multe unități și, deci, trebuie să luăm toate măsurile pentru ca anul viitor să ne situăm cel puțin la nivelul acestor recolte.Noi ne propunem să ajungem aproape la 6 milioane de hectare irigate. Aceasta va însemna să irigăm în viitor cel puțin 2 milioane de hectare cu porumb. Pe aceste terenuri trebuie să obținem minimum 10 tone de porumb Ia hectar, dar la porumb intensiv, în condiții de irigare, va trebui să mergem la 20 de tone de porumb știuleți pe hectar. Sămînța de porumb pe care <r avem s-a dovedit bună.- Cu această sămînță, cu hibrizii pe care îi avem, am obținut recoltele de care s-a vorbit aici. Nu trebuie să ne mulțumim însă cu ce avem, deși subliniez că sămînța pe care o avem acum este bună. Nimeni nu poate justifica recoltele slabe punînd aceasta pe seama calității seminței. Folosind însă sămîn- ță-elită, din înmulțirea întîi, cel mult a doua, adică dînd sămînța corespunzătoare, putem să obținem recoltele pe care le avem în vedere.După cum ați văzut, pentru recoltele acestea mari de porumb nu se cer lucruri deosebite, ci doar realizarea în practică a normelor științei agricole, a lucrărilor de bună calitate, începînd cu a- răturile, cu lucrările de întreținere, cu asigurarea densității corespunzătoare. Este evident că dacă am realizat lucrările de irigații, dacă consumăm energia electrică, trebuie să facem în.așa fel îneît apa să ajungă la toate plantele. în general, este necesar să trecem la irigarea pe brazdă a tuturor culturilor pră- șitoare. Nu se poate face o irigare corespunzătoare a porumbului, spre exemplu. prin aspersiune, cînd porumbul a ajuns la 1,5 sau 2 metri. Cîteoda- tă, aceasta are chiar efecte negative asupra plantei, împiedicînd ca apa să ajungă la rădăcină, unde este nevoie de ea. Am discutat problemele a- cestea și în Comandamentul de irigații. Obligatoriu trebuie să facem organizarea teritoriului, să stabilim sole mici pe care să le putem controla și pe care să aplicăm irigarea prin brazde. Practic, nu mai trebuie să avem, Ia culturile prăși- toare, inclusiv la legumicultura, irigații prin aspersiune. Cu atît mai mult în pomicultură și viticultură. Aceasta înseamnă pur și simplu să risipim energia, să risipim, apa și, cîteodată, să distrugem și plantele.Este deci necesar să luăm toate măsurile pentru ca recolta de cereale, de porumb, să fie cel puțin la nivelul prevederilor planului pe ansamblu, și să realizăm producțiile pe care le-am menționat în sistemele irigate. Avem toate condițiile — și trebuie să acționăm cu toată hotărîrea pentru a demonstra că nerealizările din acest an sînt, într-adevăr, ceva întîmplător și că fiecare unitate, fiecare județ este în stare să-și îndeplinească în bune condițiuni sarcinile ce-i revin.Stimați tovarăși,în ce privește plantele tehnice pentru ulei, producțiile obținute, pe ansamblu, anul acesta, nu ne pot mulțumi — nici la floarea-soarelui, nici la soia, nici la alte plante pentru ulei, inclusiv la inul pentru ulei. Producțiile sînt cu mult sub posibilitățile pe care le avem — și a- ceasta tot datorită neajunsurilor mani

festate în efectuarea lucrărilor agricole. Trebuie să luăm toate măsurile pentru a obține producțiile stabilite la toate plantele pentru ulei, să asigurăm atît producția de ulei stabilită, cît și șroturile necesare în zootehnie.Să ne ocupăm foarte serios de plantele tehnice pentru fibră : inul, cînepa, bumbacul, precum și de programul de mătase naturală. Producțiile pe care le avem, mai cu seamă ia in, sînt cu totul nesatisfăcătoare. Trebuie să Luăm toate măsurile pentru a obține, în anul viitor, producții sporite la toate aceste plante pentru fibră. Avem condiții, sînt și în acest domeniu anumite rezultate bune care demonstrează Că putem și trebuie să obținem și la aceste plante recolte corespunzătoare.Se impune să acționățn pentru realizarea în condiții mai bune a producției de sfeclă. Avem stabilite densitățile ; s-a arătat, în consfătuire, că acolo unde s-au respectat și s-a realizat densitatea de 100 mii de plante la hectar — și trebuie să mergem chiar la 120—130 mii —, s-a putut obține și o producție corespunzătoare, de 60 de mii de kg de sfeclă la hectar.Este inadmisibil să irigăm sfecla și să scoatem doar 20 mii și chiar sub 20 mii kg la hectar. în condiții de irigare nu trebuie să avem recolte de sfeclă sub 60 de mii de kg la hectar, asigurînd executarea la timp a lucrărilor, densitatea de 120—130 de mii de plante la hectar. Dealtfel. în program este prevăzut ca pe întreaga suprafață, să obținem anul viitor producția de 400 de mii kg sfeclă pe hectar. Este pe deplin posibil, și la o densitate de 100 de mii de plante la hectar, este chiar puțin, pentru că aceasta ar însemna, în medie, o sfeclă de 400 grame de la fiecare plantă.Trebuie să ținem seama de experiența din acest an. și să realizăm — în conformitate, dealtfel, cu prevederile planului — în anul viitor, culturi duble la fasole, soia, in, cînepă și sfeclă-de-zahăr. Pentru noi este o necesitate de a obține și în cultura a doua recolte bune la o serie de plante — și experiența ne-a demonstrat că este posibil. Cei care ați fost la institut ați văzut că au- obținut peste 2 000 kg soia la hectar în cultura a doua, și chiar tovarășii de acolo spuneau că aceasta se prezintă ceva mai bine decît soia din cultura întîi.Deci trebuie să luăm toate măsurile și să stabilim de pe acum în ce sole vom pune aceste culturi, pentru a urmări strîngerea la timp a recoltei și buna pregătire a suprafețelor respective în vederea obținerii unor culturi corespunzătoare.Desigur, culturile duble nu trebuie tratate însă ca ceva în plus, ca niște lucrări care mai trebuie făcute. Ele trebuie să se efectueze exact cum se fac lucrările pentru cultura întîi ; cîteodată aceste lucrări necesit^ o atenție chiar mai mare, pentru a putea asigura ca ele să dea rezultatele cerute.Programul pentru horticultură prevede, de asemenea, obținerea unor recolte mai mari. în plan, recolta totală de legume este de aproape 7 milioane de torte. Discutînd cu tovarășii din conducerea ministerului și cu cei din sectorul horticol am stabilit însă că trebuie să mergem la recolte mai mari la hectar. Noi am mărit foarte mult suprafața cu legume, reducînd de fapt din terenul afectat altor culturi, și aceasta datorită recoltelor mici pe care le avem în sectorul legumicol. Normal, ar trebui, cu jumătate din suprafața actuală, să realizăm 7—8 milioane tone de legume.Nu se poate să nu obținem, în solarii, 

cel puțin 50 de mii de kg de roșii la hectar. Nu este admis să obținem, în cultura de cîmp, la tomate, mai puțin de 30—40 mii de kg la Jiectar. Și. aceasta nu presupune nimic deosebit, decît, desigur, de a executa cum trebuie toate lucrările și de a asigura densitatea de 50—60 de mii de plante la hectar. Aceleași lucruri sînt valabile și pentru celelalte culturi. Sînt stabilite densitățile, este prevăzut tot ceea ce este necesar pentru a obține o schimbare radicală în sectorul legumicol. Prevedem în mod obligatoriu ca toate suprafețele cultivate cu legume să fie irigate. însă acestea trebuie lucrate în sistem de grădinărie — cum se spune —r nu în culturi de cîmp, cum lucrăm porumbul sau alte culturi. Legumicultura trebuie lucrată după regulile legumicultorii! Este necesar să facem și sole mici, ca să le putem controla, să le putem iriga, să putem să aplicăm toate regulile și cunoștințele agrotehnice.Insist mult asupta acestor lucruri pentru că noi trebuie să ne apucăm să facem o legumicultura de înaltă productivitate; avem în vedere ca în viitor să reducem substanțial suprafața la legumicultură, pe seama creșterii producțiilor la hectar. Același lucru este valabil și pentru mazăre, pentru fasole, unde recoltele sînt nesatisfăcătoare. La cartofi trebuie neapărat să obținem 35—40 000 kg la hectar.Nu mă mai refer la producțiile ce sînt prevăzute pentru alte culturi, deoarece ați studiat cu toții planul. Am luat numai spre exemplificare cîteva, dar la toate este valabilă necgsitatea de a se lua toate măsurile pentru a obține recolte corespunzătoare încă din anul viitor. Se impune să acordăm atenția necesară realizării tuturor sortimentelor de legume. Este inadmisibil ca anumite legume să nu se găsească pe piață. în programul concret am încercat să cuprindem toate sortimentele de legume. Trebuie să cultivăm atît cît este necesar să asigurăm consumul prevăzut. Multe legume se pot obține în cultură dublă sau intercalată. De exemplu, dacă se însămînțează odată cu porumbul, varza timpurie și salata, la începutul lunii aprilie, pînă la 15 mai, s-a string și ■salata, și varza. Pe această cale putem să asigurăm, în mod corespunzător, și recolte, dar și venituri suplimentare, cooperativelor, cooperatorilor și muncitorilor, tuturor celor care concură la realizarea acestor producții. Vorbesc despre aceasta nu teoretic, ci din experiența practică pentru realizarea acestor culturi.Se impune să acordăm atenția corespunzătoare culturilor succesive și duble. De fapt, la o serie de legume, culturile duble sînt culturi principale. Tomatele de toamnă trebuie să le punem după orz sau după mazăre. Fasolea, la fel, mazărea la fel; chiar și cartofii. Noi nu trebuie să obținem la tomate sau la alte culturi, așa zis în cultura dublă, recolte mai mici decît cele de care am vorbit — de 40—50 de tone la hectar — fiindcă" ele trebuie tratate în aceleași condițiuni, la aceeași densitate ; aceleași lucrări trebuie să se facă și pentru ele. Tot ceea ce se cere este să tratăm și în legumicultură culturile succesive, culturile duble, nu ca ceva suplimentar, ci ca o activitate de bază care trebuie să ne asigure recoltele corespunzătoare și venituri corespunzătoare.Am dezvoltat puternic viticultura și pomicultura. Am trecut la plantații intensive și superintensive — este adevărat, mai mult în pomicultură, și ceva mai redus în viticultură. Programul prezentat prevede să intensificăm activita

tea privind realizarea de plantații intensive și superintensive în pomicultură și în viticultură, modernizarea celor existente și, cu acest prilej, să dublăm numărul de plante la hectar — mă refer la vie. Producțiile pe care le obținem în ultimii ani sînt, într-adevăr, mai mari decît în trecut. Dar sînt totuși sub ceea ce trebuie să realizăm. Sînt necesare și în această privință măsuri hotărîte pentru realizarea în bune condițiuni a lucrărilor de întreținere, pentru a obține recolte mari și a asigura astfel satisfacerea, în bune condițiuni, a cerințelor de consum ale populației, precum și alte necesități ale industriei, ale economiei naționale, inclusiv creșterea exportului.Stimați tovarăși,în zootehnie avem, în acest an, unele rezultate pozitive. Trebuie însă să luăm toate măsurile pentru a realiza în întregime prevederile planului, ale programelor privind efectivele, la toate speciile. în mod deosebit trebuie să acordăm o atenție corespunzătoare bovinelor și ovinelor. Trebuie ca, în următorii cîți- va ani, să ajungem la cel puțin 9—10 milioane de bovine, la 24—25 milioane de ovine. Numai în aceste condiții vom putea asigura numărul de bovine necesar pentru tăiere, vom putea asigura carnea de care avem nevoie. Va trebui să asigurăm efectivele de oi, în primul rînd, pentru a avea cantitatea de lînă necesară industriei noastre și pentru a asigura și carnea de care avem nevoie. Bovinele și ovinele sînt cele două specii care pot valorifica în cele mai bune condițiuni pășunile, fînețele, inclusiv pădurile — și, de aceea, trebuie să le acordăm atenția corespunzătoare, să le dezvoltăm în conformitate cu prevederile planului.La porcine considerăm că efectivele la care am ajuns sînt la nivelul necesităților economiei naționale și nu mai avem în vedere să creștem prea mult efectivele, pe ansamblu. Desigur, într-un județ sau altul va trebui să acționăm pentru ca fiecare să-și asigure numărul de porcine necesar pentru satisfacerea necesităților sale.La fel la păsări ; considerăm că efectivul de păsări de carne la care am ajuns este, de asemenea, la nivelul cerințelor economiei naționale ; nu mai avem în vedere dezvoltarea prea mult a efectivelor de păsări de carne. Va trebui, desigur, să realizăm programul privind păsările de ouă și producția de ouă corespunzătoare. Să dezvoltăm, de asemenea, mai mult creșterea iepurilor de casă, care să completeze într-o anumită măsură carnea de pasăre, — acest lucru fiind mult mai avantajos din punct de vedere al consumului de concentrate. De asemenea, trebuie să realizăm programele privind animalele mici de blană.Sînt necesare măsuri pentru a realiza prevederile privind apicultura, un domeniu în care avem o bună experiență și o serie de rezultate bune, dai" unde trebuie să facem eforturi ca, în cîțiva ani, să realizăm prevederile din programele pe care le avem.Efectivele stabilite în programele care le-ați primit sînt pe deplin posibil de realizat și chiar de depășit, în condițiile înfăptuirii neabătute a tuturor măsurilor stabilite. în primul rînd, să asigurăm monta și natalitatea corespunzătoare, în conformitate cu cele stabilite. Desigur, natalitatea de 85 la sută nu este o limită maximă. Avem acum multe unități care realizează 90—95 la sută. De aceea spun
(Continuare in pag. a IlI-a)
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(Urmare din pag. I) noastră este capabilă să obțină producții, mari in orice condiții climatice, fapt demonstrat de realizările înregistrate anul a- cesta in multe unități agricole. Rezultatele din 1983 ar fi putut să fie mult mai bogate dacă toate unitățile de stat și cooperatiste ar fi folosit în mod mai judicios pămintul, dotarea tehnică și forța de muncă de care dispun, dacă s-ar fi efectuat la timpul optim toate lucrările a- gricole, iar specialiștii ar fi urmărit aplicarea cu strictețe a tehnologiilor moderne, dacă pretutindeni ar fi fost ordine și disciplină.Evidențiind experiența pozitivă, concluziile și învățămintele desprinse din activitatea desfășurată in acest an, ca și sarcinile sporite ce revin agriculturii in perioada următoare, partici- panții la dezbateri au făcut numeroase propuneri menite să conducă la realizarea integrală a planului pe 198'4, a programelor prioritare care cuprind sarcini importante, de mare răspundere pentru țăranii cooperatori, mecanizatori, lucrătorii din fermele de stat, pentru toți oamenii muncii din agricultură.S-a relevat că prevederile planului pe anul 1984, elaborate sub directa îndrumare a tovarășului Nicolae Ceaușescu. corespund pe deplin posibilităților de care dispune agricultura noastră. în acest sens, partici- panții la dezbateri au menționat că eforturile principale vor fi îndreptate în direcția valorificării mai bune a potențialului productiv al pămîntului, utilizării cu randament maxim a întregului fond funciar al țării, acțio- nindu-se perseverent în vederea 

înfăptuirii Programului național de asigurare a unor producții Sigure și stabile.în intervențiile lor, vorbitorii au arătat că, in contextul înfăptuirii -acestui program, operă vastă, fără precedent in agricultura noastră, sînt imperios necesare realizarea întocmai a proiectelor privind îmbunătățirile funciare, modernizarea și diversificarea in continuare a bazei tehnico-materiale. extinderea cit mai rapidă in cultură a unor noi soiuri și hibrizi autohtoni de înalt randament, care să răspundă condițiilor concrete din fiecare zonă a țării prin producții cit mai mari, elaborarea de noi tehnologii pentru sectoarele vegetal și animalier, perfecționarea continuă a pregătirii profesionale a tuturor lucrătorilor din agricultură.De asemenea, s-a subliniat cu tărie că cerințele noului mecanism economico-financiar, principiile autoconducerii și au- togestiunii, impun creșterea răspunderii tuturor lucrătorilor din agricultură față de avuția națională încredințată de societate spre administrare, astfel incit In fiecare unitate de stat și cooperatistă să se înrădăcineze a- dînc spiritul gospodăresc, de ordine și disciplină, în vederea obținerii unor sporuri substanțiale de producție, care să asigure autoaprovizionarea în profil teritorial și mai buna satisfacere a necesarului de materii prime pentru industrie, participarea srisținută a agriculturii la realizarea unei balanțe active de comerț exterior.Participant» la dezbateri au exprimat angajamentul lucrătorilor din agricultură de a face totul pentru transpunerea în viață a indicațiilor tovarășului
Nicolae Ceaușescu privind îndeplinirea exemplară a planului pe 1984 și' pe întregul cincinal, pentru înfăptuirea noii revoluții agrare, obiectiv prioritar stabilit de Congresul al XII-lea al partidului.

Primit cu puternice ovații, în 
încheierea lucrărilor consfătuirii 
a luat cuvîntul tovarășul 
NICOLAE CEAUȘESCU, secretar 
general al Partidului Comunist 
Român, președintele Republicii 
Socialiste România.

Cuvintarea conducătorului partidului și statului nostru a fost urmărită cu deosebită atenție, cu mare interes, cu deplină satisfacție și aprobare, fiind subliniată, in repetate rinduri, cu puternice și îndelungi aplau
ze, cu urale și ovații. Toți cei prezenți și-au manifestat hotă- rirea fermă de a acționa cu dăruire pentru înfăptuirea sarcinilor de mare răspundere ce revin celor ce muncesc pămîntul țării, 

transpunerea in viață a orientărilor formulate cu clarviziune de tovarășul Nicolae Ceaușescu în vederea amplificării contribuției agriculturii la creșterea continuă a avuției naționale și bunăstării întregului nostru popor, la dezvoltarea generală a patriei, întărirea suveranității și independenței, a prestigiului României în lume.Exprimind sentimentele și gin- durile tuturor celor prezenți, ale lucrătorilor ogoarelor, .tovarășul Ion Dincă, membru al Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R., prim viceprim-ministru al guvernului, președintele Consiliului Național ai Ag/riculturii, Industriei .Alimentare, Silviculturii și Gospodăririi Apelor, a spus :Mult stimate și iubite tovarășe secretar general Nicolae Ceaușescu,Vă rog să-mi permiteți ca, în numele participanților la consfătuirea noastră de lucru, să vă adresez cele mai vii mulțumiri pentru ampla expunere pe care ați rostit-o, pentru concluziile și indicațiile deosebit de prețioase ce ni le-ați dat, privind perfecționarea intregii activități din agricultură.Noi. cei prezenți aici, am desprins toate învățămintele din criticile întemeiate pe care ni le-ați adresat, și sintem pe deplin conștienți de răspunderile ce ne revin pentru lipsurile ce s-au manifestat in munca noastră.Vă încredințăm, mult stimate și iubite tovarășe secretar general, că organele și organizațiile de partid, organele agricole centrale și locale, organele locale ale puterii de stat, Consiliul Național al Agriculturii, guvernul, toți cei ce lucrează pe 

ogoarele țării vom acționa fără preget, cu înaltă răspundere, in spirit revoluționar, pentru aplicarea neabătută în viață a sarcinilor pe caro ni le-ați trasat, a programelor pe care le-am dezbătut, a planului în agricultură pe anul 1984.Vom face totul pentru îmbunătățirea radicală a întregii ac? tivități din agricultură, astfel incit să intimpinăm cu rezultate deosebite in producție evenimentele de excepțională însemnătate ce vor avea loc in viața poporului nostru in anul viitor, a 40-a aniversare a marii noastre sărbători naționale dc la 23 August și cel de-al XIII-lea Congres al Partidului Comunist Român.Exprimind adeziunea deplină a lucrătorilor din agricultură la întreaga politică internă și internațională a partidului șl statului nostru, al cărei inițiator și promotor sinteți, vă asigurăm, mult stimate și iubito tovarășe secretar general, că, urmind strălucitul exemplu de viață și muncă pe care ni-1 oferiți, nu vom precupeți nici. un .efort pentru înfăptuirea neabătută a hotăririlor Congresului al XII- lea și Conferinței Naționale ale partidului.La încheierea consfătuirii, participant» au făcut tovarășului Nicolae Ceaușescu o caldă și entuziastă manifestare de dragoste și prețuire, dînd glas, în numele tuturor oamenilor muncii din agricultură, celor mai alese sentimente de înaltă stimă și profund respect, de adîncă recunoștință pentru tot ceea ce face în vederea dezvoltării puternice a agriculturii noastre socialiste, în interesul înfloririi satului românesc, al bunăstării întregului popor.
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(Urmare din pag. a 2-a)că sînt rezerve mari pentru a crește natalitatea la bovine. La oi, putem obține și două îătari pe an, deci, aici rezervele sint și mai mari decît la bovine. La porcine trebuie să obținem două tătari și ceva, 2,2—2,3 pe an. Cu matca pe care o avem acum este pe deplin posibil să realizăm și chiar să depășim efectivele prevăzute. De aceea, ros să fie luate toate măsurile pentru a asigura realizarea în întregime a efectivelor, în conformitate cu planul, și chiar de a realiza, la unele, efective suplimentare.Să luăm toate măsurile necesare in vederea reducerii mortalităților la animale, care sînt încă foarte mari, practic la toate speciile. S-a realizat ceva în această privință în 1983, dar pierderile prin mortalitate rămin încă foarte mari, mai cu seamă la ovine, porcine și păsări. Dar chiar și la bovine mai este loc pentru a reduce mortalitățile. Aceasta presupune o activitate foarte serioasă pentru urmărirea și asigurarea fătărilor în bune condițiuni, pentru îngrijirea tineretului în mod corespunzător și îmbunătățirea activității sanitar-veterinare.Trebuie să ridicăm nivelul și rolul or- ■, ganelor sanitar-veterinare în conformitate cu cerințele dezvoltării zootehniei românești. Este necesar ca medicii veterinari să aibă un rol mai mare și o răspundere sporită în dezvoltarea zootehniei. ,Am impresia' că s-a diminuat rolul medicilor veterinari, că aceștia au fost puși pe planul doi. Trebuie ca medicii* veterinari să revină pe primul plan in zootehnie, din toate punctele de vedere. Inginerii agronomi trebuie să învețe, să știe și zootehnie./ Este, deci, nevoie să luăm măsuri foarte serioase pentru a îmbunătăți în , scurt timp activitatea sanitar-veterinară, de apărare a sănătății animalelor, care înseamnă și apărarea sănătății oameni- ' lor, a populației. Trebuie să revedem programul de activitate al medicinei veterinare și să luăm toate măsurile care se impun în acest domeniu.Realizînd efectivele, trebuie să ne o- cupăm de creșterea producțiilor de lapte, de carne, de ouă, de lînă. Am făcut, intr-adevăr, anul acesta, progrese. Față de 1982 am realizat creșteri importante la producțiile din zootehnie, dar ele nu ne pot încă mulțumi. Trebuie ca, începînd 4 din 1985, la toate întreprinderile agricole de stat să obținem producții de cel , puțin 4 000 de litri de lapte pe vacă și să trecem spre 5 000 de litri pe vacă, începînd din 1986. Nu este posibil să mai avem, la întreprinderile de stat, ferme în care producțiile de lapte să fie sub 4 000 litri pe vacă, începînd din 1985. Este necesar ca, într-un timp scurt, în , toate cooperativele agricole de producție să obținem cel puțin 3 000 de litri de< lapte pe vacă. La efectivele pe care le avem, cu aceste producții, vom avea lapte mai mult decît ne este necesar./ Aceasta este singura cale — și trebuie t să luăm toate măsurile în această direcție — și, în mod corespunzător, să creas- ț că producția și la producătorii particulari.
I Trebuie să asigurăm realizarea greută- ț ții la tăiere, în conformitate cu programul de autoaprovizionare. Realizînd / greutatea la tăiere la toate speciile, noi putem avea un plus de carne — și trebuie să-l avem încă în anul viitor — la< efectivele prevăzute a fi tăiate.Pentru aceasta este necesar să ne o- / cupăm serios de asigurarea bazei furajere. Toți ați declarat aici că avem o situație mai bună decît acum un an, și* aceasta înseamnă că vom obține și producțiile stabilite în plan.( Am asigurat, conform normelor, baza furajeră, în concentrate, pînă la recolta viitoare. Este încă necesar s-o gospodărim cum trebuie, să facem o furajare corespunzătoare. Se impun măsuri pentru a mări în continuare suprafața de lucernă și trifoi prin însămînțarea a cel puțin 300 mii de hectare din pășuni cu lucernă și trifoi. Aceasta nu înseamnă o diminuare, ci dimpotrivă, o dezvoltare puternică a bazei furajere. Deci, este necesar să asigurăm o bază bună de furaje vegetale, proteice, pe calea lucernei și trifoiului. Va trebui să studiem posibilitatea să ajungem la 900 000—1 milion de hectare de trifoi și lucernă. în plus, să asigurăm îmbunătățirea pășunilor și fînețelor și prin unele supraînsămînțări cu anumite leguminoase care să îmbunătățească conținutul pășunilor și fînețelor. Deci, să rezolvăm problema proteinelor pe această cale.Este necesar să punem hotărît în valoare cele 4,5 milioane de hectare de< pășuni și finețe. S-a făcut ceva, în a- ceastă privință, dar ne mișcăm încă încet, chiar foarte încet. Trebuie să ne
I asigurăm toată sămînța necesară. Anul I 1985 trebuie să fie anul în care să l intrăm în normal cu rotația de îngrijire I și de fertilizare, de cultivare a pășunilor și fînețelor. Inclusiv să realizăm fertilizarea celor 3 milioane de hectare în pădure pentru a asigura șl aici un pășu- nat cu rezultate cît mai bune.t în același timp sînt necesare măsuri ferme pentru a strînge toate furajele t grosiere. Și acum se găsesc pe cîmp paie, se găsesc coceni de porumb ; au fost ! mulți băgați sub brazde și împiedică de fapt realizarea în bune condițiuni a semă- j natului și a densității la culturi. Grosie- j rele constituie o rezervă foarte bună■ pentru realizarea unei furajări corespun- 1 zătoare. Avem deja o anumită expe- i riență în ridicarea calității acestor plan-i te — și a paielor și a cocenilor —, dar -r 1 ne-am oprit la cîteva experiențe. Trebuie i. să generalizăm aceste experiențe bune■ pentru că practica a demonstrat că, pe I această cale, valoarea nutritivă a paie- j lor, a cocenilor crește de 2—3 ori, iar în j unele cazuri, chiar mai mult.i Trebuie să luăm toate măsurile pentru a însămînța cel puțin 600 de mii de hectare cu porumb siloz în cultura a doua; dar aceasta trebuie considerat ca minimum. Fiecare unitate și fiecare județ trebuie să-și facă toate socotelile necesare și să ia măsurile ce se impun în această privință.v Trebuie să terminăm complet cu modernizarea grajdurilor și asigurarea apei pentru întregul efectiv. Se impune să
V

revedem programul pe care îl avem, să trecem la forarea și săparea puțurilor necesare, acolo unde nu avem asigurată apă suficientă, în așa fel incît să nu mai existe, în anul 1984. problema apei în nici un sector de creștere a animalelor.Sînt, totodată, necesare măsuri pentru realizarea programelor stabilite privind creșterea animalelor la membrii cooperatori, în gospodăriile populației, în general. Am obținut anumite progrese și aici, însă mai avem încă mult pînă la realizarea prevederilor programelor stabilite — astfel ca fiecare gospodărie să dispună de o vacă, de 5—10 oi, de capre, să crească porci, păsări — pentru a-și asigura necesarul de lapte, de carne, ouă și alte produse. Trebuie, practic, în 1985 să încheiem realizarea acestor prevederi, a programului stabilit.Am insistat asupra tuturor acestor probleme pentru că este necesar să nu mai discutăm în general, ci să ne ocupăm de fiecare ramură și subramură în mod amănunțit, deoarece numai așa vom reuși să asigurăm îndeplinirea în bune condițiuni a programelor pe care le avem. Dispunem de toate condițiile — și trebuie să facem totul pentru ca anul 1984 să ducă la o schimbare substanțială a activității în agricultură, la o îmbunătățire radicală a muncii organelor a- gricole, a unităților agricole, a tuturor oamenilor muncii din agricultură. Trebuie făcut totul pentru a obține o recoltă bună, o recoltă record, pentru a înfăptui neabătut hotărîrile Congresului al XII-lea, ale Conferinței Naționale, pentru realizarea noii revoluții agrare, care presupune o agricultură de înaltă productivitate, o producție bună, de înalt nivel, în toate sectoarele! (Aplauze pu
ternice, prelungite).Toate acestea pun sarcini serioase în fața activității de cercetare agricolă. Avem unele rezultate, am vorbit de ele. Trebuie însă să acționăm cu și mai multă fermitate pentru soluționarea deplină a problemelor semințelor pentru toate culturile, pentru toate plantele. Ne trebuie, într-adevăr, și semințe de mai mare productivitate, și semințe mai timpurii și rezistente la condițiile de climă de la noi, la timpul ceva mai rece, dar și la secetă.Trebuie să îmbunătățim materialul săditor și să realizăm plantații cu material de o valoare mai mare, de o productivitate sporită atît în pomicultură, cit și în viticultură.Avem programele 'privind îmbunătățirea raselor de animale la toate speciile. Este necesar ca cercetarea noastră să fie mai activă în acest domeniu. Sînt, în a- celași timp, necesare noi tehnologii care să răspundă cerințelor agriculturii moderne. în condiții de irigare, de realizare a unor densități sporite și tot ceea ce se impune pentru a asigura obținerea unor recolte tot mai mari pe fiecare suprafață de pămînt.Deci, cercetării, institutelor de cercetare le revin sarcini deosebit de mari în realizarea tuturor programelor pe care le avem în agricultură. Am dori ca neajunsurile care s-au constatat în unele sectoare să fie rapid înlăturate și ca cercetarea noastră să lucreze și mai strîns cu producția, să considere că și-a îndeplinit, într-adevăr. îndatoririle numai a- tunci cînd se obțin recoltele corespunzătoare. Dacă recoltele sînt mici, înseamnă că și activitatea cercetării a fost necorespunzătoare. Avem suficiente forțe în cercetare și trebuie să luăm toate măsurile pentru a răspunde cerințelor pe care le pune acum agricultura noastră, pe care le pune programul de realizare a unor producții sporite, de înfăptuire a noii revoluții agrare.Trebuie să perfecționăm în continuare învățămîntul agricol, să acordăm mai multă atenție pregătirii profesionale și 

tehnice. în acest an s-au luat măsuri pentru a îmbunătăți pregătirea profesională a mecanizatorilor. Trebuie să vedem în general, și în alte sectoare, cum acționează învățămîntul. cum funcționează cursurile de perfecționare, in vederea ridicării calificării profesionale, tehnice a tuturor oamenilor muncii din a- gricultură, a tuturor cooperatorilor. Este necesar să realizăm în condiții mai bune cursurile agro-zooteh- nice de masă, pe care le avem în fiecare an. Atrag atenția că toate învățămintele pe care le-am tras din activitatea agricolă din acest an, toate programele de măsuri pentru anul viitor trebuie să stea la baza cursurilor agrozootehnice pe care le avem, a pregătirii tuturor oamenilor muncii din agricultură, a tuturor specialiștilor.Avem o mecanizare, în general, bună. Pe ansamblu, sistema noastră de mașini răspunde necesităților. Ceea ce s-a stabilit în cursul anului trecut și în acest an asigură practic soluționarea completă a mecanizării tuturor lucrărilor agricole. Trebuie, însă, să luăm măsuri pentru o bună întreținere și folosire a mașinilor agricole, să asigurăm funcționarea corespunzătoare a tractoarelor și mașinilor, să realizăm repararea și întreținerea lor. Să luăm toate măsurile pentru a nu mai avea pierderi datorită proastei reglări a mașinilor de strîns recolta.în executarea tuturor lucrărilor a- gricole — începînd cu arăturile — rolul hotărîtor îl au stațiunile de mecanizare, mecanizatorii. Din păcate, după cum s-a văzut, avem încă multe stațiuni și mulți mecanizatori care nu își îndeplinesc cum trebuie obligațiile, care execută lucrări de slabă calitate. Trebuie să aplicăm ferm prevederile legilor. Inginerii, conducerile unităților trebuie să verifice lucrările, să le recepționeze și să oblige ca ele să fie refăcute atunci cînd nu sînt executate conform cerințelor. Pentru fiecare solă trebuie să i se dea scris șefului formației de mecanizare la ce adîn- cime și ce calitate trebuie să aibă lucrările. Nu trebuie să mai admitem să se treacă la efectuarea lucrărilor pînă nu s-a terminat curățirea completă a terenului. Este inadmisibil și nu se pot face arături de calitate arînd printre grămezi de paie, de coceni sau de alte plante. Trebuie să le cerem și mecanizatorilor — și să-i obligăm — să nu facă lucrările pînă nu li se dă terenul eliberat complet. Va trebui să facem un sistem de angajament, semnat și de o parte și de alta, pentru a înlătura lipsa de răspundere și a asigura realizarea în mod corespunzător a lucrărilor agricole.Nu este pentru nimeni un secret, s-a discutat mult aici, că arăturile constituie baza unor recolte bune. Dacă nu s-au făcut arăturile cum trebuie, înseamnă că de la început s-a pornit cu o bază proastă și deci nu sînt asigurate condițiile pentru a se putea, realiza recoltele stabilite. Aceasta e valabil și pentru densități, pentru toate lucrările pe care le execută S.M.A.-urile. Retribuția — dealtfel așa și este stabilit — trebuie să se facă în raport de lucrări, de producțiile realizate. Aceasta înseamnă o creștere mai mare a răspunderii stațiunilor de mașini agricole, a secțiunilor de mecanizare din toate unitățile. însă, repet, consiliile de conducere, și din I.A.S.-uri și din cooperative, specialiștii au obligația să verifice și să nu recepționeze nici o lucrare care nu corespunde sarcinilor stabilite.Stimați tovarăși,Plenara Comitetului Central din iunie a adoptat un program de îmbunătățiri funciare, de irigații, de creștere a potențialului productiv al solului, pînă în 1990. Am început din acest an realiza

rea lui. Pentru următorii doi ani avem de executat un volum foarte mare de irigații. Există o anumită rămînere în urmă, în acest an. Trebuie deci luate toate măsurile pentru a realiza în întregime prevederile programelor de irigații și îmbunătățiri funciare. Este necesar să acordăm toată atenția perfecționării, îmbunătățirii sistemelor actuale de irigații, pentru a asigura, încă din anul viitor, ca ele să funcționeze în cele mai bune condiții. în general, se impune să gospodărim mult mai atent, cu mai multă răspundere, fondul funciar. Aceasta înseamnă să punem capăt risipei, să nu mai admitem scoaterea din producție a terenurilor arabile sau agricole, să redăm agriculturii noi terenuri și să cultivăm întreaga suprafață în cele mai bune condiții. Să aplicăm ferm ceea ce am stabilit ca fiecare deținător al unei Suprafețe agricole să cultive întreaga suprafață, fiecare metru pătrat de pămînt ! Suprafețele noastre sînt reduse. Posibilități de a reda noi suprafețe agriculturii nu avem prea multe. Deci, singura cale pentru a satisface necesitățile economiei naționale este, în primul rînd, folosirea în bune condiții a suprafeței existente și creșterea producției pe fiecare hectar.Avem, menționez din nou, bune rezultate într-un număr mare de unități. Pe această bază trebuie să trecem cu hotă- rîre la înfăptuirea neabătută a tuturor măsurilor stabilite și să obținem pe fiecare hectar, pe fiecare metru pătrat, o producție maximă.Sînt necesare măsuri de îmbunătățire a activității în cooperativele agricole de producție, în unitățile agricole de stat; Este necesar să acordăm mai multă atenție lichidării neajunsurilor din I.A.S.-uri. Să facem în așa fel încît, încă în 1984, întreprinderile agricole de stat să devină exemplu de organizare, de productivitate, prin producțiile pe care le obțin, atît în sectorul.vegetal, cît și în cel animal.De asemenea, trebuie să îmbunătățim activitatea în cooperativele agricole de producție, să crească rolul consiliilor de conducere, al adunărilor generale. Fiecare cooperator trebuie să înțeleagă că este proprietar, este producător, că venitul lui depinde nemijlocit de rezultatele obținute în cooperativă.în același timp, să acordăm mai multă atenție și lucrării suprafețelor acordate în folosință membrilor cooperatori. Să folosim și aici experiențele bune pe care le avem, să ne ocupăm mai atent și să acordăm întregul sprijin gospodăriilor proprietate particulară din zonele de munte și de deal, pentru a obține producții tot mai bune, atît în sectorul vegetal cît și in creșterea animalelor și a producției animaliere.Se impun măsuri de creștere a răspunderii consiliilor unice agroindustriale, care trebuie să aibă un rol activ în asigurarea bunei desfășurări a activității pe raza consiliului, în realizarea producțiilor stabilite, în efectuarea tuturor lucrărilor la timp și în bune condiții.Trebuie să crească, de asemenea, răspunderea organelor agricole județene. Avem un personal destul de numeros în aceste organe agricole. Este necesar, totodată, să se îmbunătățească activitatea Ministerului Agriculturii, a Consiliului Național al Agriculturii. Toate organele agricole, centrale și locale, . trebuie să acționeze cu mal multă răspundere, să asigure realizarea în bune condiții a tuturor programelor și măsurilor stabilite. Nu este suficient să constatăm că nu s-a realizat un lucru. Organele agricole, începînd cu ministerul, trebuie să asigure și să conducă realizarea lucrărilor în fiecare etapă și să răspundă de înfăptuirea lor în bune condițiuni.Este necesar să crească răspunderea inginerilor, a tuturor specialiștilor din 

agricultură. Avem un număr mare de ingineri agronomi. Raportat la suprafața arabilă și agricolă, avem aproape cel mai mare număr de ingineri și de specialiști, în comparație cu alte țări. Dar trebuie ca acești specialiști să se facă simțiți, ca agricultura să simtă că acolo există un inginer sau un specialist agricol.Trebuie să schimbăm radical concepția de muncă a specialiștilor din agricultură. Ei trebuie să participe efectiv, nemijlocit, la efectuarea lucrărilor și nu numai la supravegherea lor. Am mai discutat despre această problemă, dar am făcut puțin în direcția rezolvării ei. Trebuie ca inginerii tineri care vin în unități să fie introduși în procesul de producție, să lucreze efectiv, așa cum se făcea și în trecut. Nu se poate considera că absolventul Institutului de agronomie, dacă a venit în cooperativă sau în I.A.S. trebuie să devină funcționar. Nu avem nevoie de funcționari ! Nu trebuie să mai avem un inginer funcționar ! El trebuie să lucreze efectiv în agricultură — și numai în raport cu necesitățile să punem pe unii în anumite munci de conducere! Nu de șefi avem nevoie ; avem prea mulți șefi ! Avem nevoie de oameni care să lucreze în agricultură, ca în toate domeniile, și trebuie să se înțeleagă bine acest lucru ! Legat de aceasta, trebuie să revedem însă și structura și forma de organizare din agricultură.Trebuie să introducem ferm stabilitatea ; am vorbit în general despre a- ceasta, dar un specialist nu trebuie să plece sau să fie mutat, după cîteva luni, sau după un an, dintr-o unitate unde a lucrat prost, în altă parte, ca să lucreze și acolo tot prost. Dacă s-a constatat că nu știe să lucreze ca specialist, să fie pus să muncească ca muncitor în sectorul în care are, pregătirea, să învețe ce este agricultura. Să interzicem mutarea pe o perioadă de cîțiva ani a specialiștilor. în general, specialistul trebuie să devină parte integrantă a cooperativei, a I.A.S.-ului, a satului. El trebuie să înțeleagă că, mergînd într-o comună, devine cetățean al comunei, devine membru al cooperativei — și acolo trebuie să-și desfășoare întreaga lui activitate ! 
(Aplauze puternice).Cer comitetelor județene de partid și consiliilor populare să nu mai dea nici un fel de negație, nici un fel de aprobare de mutare dintr-un județ în altul, dintr-o unitate în alta, decît cu totul excepțional, cînd trebuie promovat într-o muncă sau trecut în altă activitate. Dar aceasta nu trebuie să constituie o practică generală. La o analiză pe care am făcut-o în unele sectoare din agricultură, am'constatat că aproape jumătate din ingineri trec anual dintr-un loc în altul, dintr-o unitate în alta. Ce răspundere, cum poate să lucreze un asemenea specialist, tovarăși ? îi facem un mare rău și specialistului, și muncitorului respectiv. într-un an de zile abia începe să cunoască comuna, să cunoască terenul. Cum poate atunci să obțină o recoltă bună sau să se ocupe bine de creșterea animalelor sau de celelalte sectoare ? A- celași lucru trebuie spus și în legătură cu mecanizâtorii, cu toți specialiștii din agricultură. Deci, sînt necesare măsuri hotărîte pentru a pune ordine, pentru stabilitatea și pentru ridicarea pregătirii cadrelor, pentru aplicarea fermă a principiilor acordului global, de cointeresare materială. Sistemul actual este foarte progresist, el dă posibilitatea nelimitată de a avea venituri cit mai mari, pe baza producțiilor obținute. Desigur, cînd s-au obținut 20 000 kg de porumb la hectar, cred că și inginerul, și mecanizatorul, și cooperatorul au venituri mari. Dar dacă s-au obținut 2 500 kg porumb la hectar, de unde să primească și cooperatorul, și inginerul și să mai se dea și pentru a

nimale, și pentru stat ? Nu mai putem plăti pe nimeni decît în raport de producție ! Nu mai garantăm nimănui venituri fără muncă și fără producție ! în raport de producție, veniturile sînt nelimitate ; dar această nelimitare este și în sus, și în jos. tovarăși. Cointeresarea materială presupune să ne ocupăm Serios de producție. Aceasta este singura cale pentru a crește veniturile specialiștilor. cooperatorilor, muncitorilor și mecanizatorilor — mă refer acum în sectorul agricol. Și veniturile celor din sectorul creșterii animalelor sînt nelimitate, în raport cu creșterea efectivelor de animale, cu producțiile de lapte, came, ouă pe care le obțin. Orice alt fel de a judeca lufrur.ile nu corespunde principiilor noastre socialiste.Acordul global cuprinde și pe președintele de cooperativă, și pe inginerul- șef. și pe directorul de I.AiS., și pe directorul stației de mecanizare. Să-șI unească toți forțele, să organizeze bine activitatea ! Muncitorii, cooperatorii — care au rolul de control asupra activității acestor organisme — să-i controle- . ze, să le ceară să conducă bine activita- >, tea. Și dacă n-o fac, să-i înlocuiască, să 3 pună oameni care răspund cerințelor, j care sînt în stare să conducă un sector 4 sau altul de activitate ! Trebuie să spunem clar și muncitorilor, și cooperatorilor, dar și celor care sînt în conducere, că veniturile tuturor sînt legate de producție, de muncă ! Nu există o altă cale și nu se mai poate merge pe o altă cale !Este necesar ca și organele și organl- '■ zațiile de partid să tragă toate conclu- * ziile din activitatea lor de pînă acum, din j realizările bune din agricultură, dar și i din stările de lucruri negative, și să ia 1 măsuri pentru a ridica munca de partid, $ activitatea fiecărui colectiv de oameni ai i muncii Ia nivelul cerințelor puse de Con- „ș greșul partidului, de Conferința Națională, de Programul partidului privind realizarea unei agriculturi de înaltă productivitate. Este necesar ca și comitetele județene de partid și consiliile populare să aplice mai ferm hotărîrile de partid, legile țării, să vegheze ca ele să fie bine cunoscute și realizate în viață de toate colectivele de oameni ai muncii din agricultură.Trebuie să înțelegem că lipsurile manifestate în agricultură înseamnă, de fapt, și existența unor serioase neajunsuri în munca organizațiilor și organelor de ' partid, a comitetelor comunale, a consiliilor unice, a comitetelor orășenești șî comitetelor județene de partid.Trebuie să spun deschis că aceasta arată, totodată, și lipsurile serioase existente în activitatea organelor noastre centrale, în felul în care s-a exercitat controlul și îndrumarea activității, pentru că nu este admis ca asemenea stări de lucruri să nu fie sesizate la timp și să nu se acționeze pentru îndepărtarea lor, atunci cînd se constată. Nu facem nimănui nici un serviciu dacă trecem cu vederea sau ne facem că nu observăm unele stări de lucruri negative, dacă nu atragem atenția și nu intervenim hotărît și la timp pentru îmbunătățirea lucrurilor. Mai cu seamă, facem un mare rău intereselor construcției socialiste, ale poporului, ale dezvoltării generale a patriei noastre. Or, întreaga noastră activitate, a organelor de partid și de stat, a tuturor organelor agricole, a tuturor oamenilor muncii din agricultură trebuie să pornească de la răspunderea față de interesele generale ale țării, ale întregii națiuni ! Să facem totul ca fiecare, la locul său de muncă, să-și îndeplinească răspunderile ce-i revin, să servească în condițiile cele mai bune cauza socialismului, a partidului, a poporului ! 
(Aplauze puternice ; se scandează: 
„Ceaușescu — P.C.R.!").Stimați tovarăși,întorși acasă, trebuie trecut Imediat la luarea tuturor măsurilor necesare în vederea realizării în viață, încă din aceste zile, din luna aceasta, a tuturor prevederilor din programele stabilite.Aș dori ca anul viitor, la consfătuirea care o vom ține pe problemele agriculturii, — care va fi, probabil, după Congresul al XÎII-lea — să nu ne mai întîl- nim cu stările de lucruri pe care le-am dezbătut în consfătuirea de astăzi. Să putem constata că s-a acționat cu spirit de răspundere și că fiecare unitate, toate județele au făcut totul și au obținut recolte corespunzătoare prevederilor planului.Dispunem de toate aceste posibilități. Avem și baza materială și baza tehnică necesară. Avem cadre, avem specialiști, avem muncitori, avem cooperatori, avem o țărănime în stare să rezolve în bune condițiuni problemele care se pun în vederea dezvoltării agriculturii noastre, a obținerii unor recolte bogate, a înfăptuirii noii revoluții agrare.Am convingerea că fiecare comitet județean de partid, toate organele de partid, organele agricole, colectivele de oameni ai muncii, cooperatorii vor trage toate concluziile, vor lua toate măsurile și se vor prezenta la a 40-a aniversare a revoluției de eliberare socială și națională și la Congresul al XIII-lea al partidului cu rezultate cît mai bune, în toate sectoarele de activitate ! (Aplauze puternice, 

prelungite).
Cu această convingere, doresc să urez tuturor oamenilor muncii din agricultură, cooperatorilor, țărănimii, tuturor specialiștilor, organelor agricole, organelor de stat și organelor și organizațiilor de partid succese în întreaga activitate, un an cu recolte record în 1984, multă sănătate și fericire !. (Aplauze și urale 

puternice, îndelungate. Se scandea
ză puternic : „Ceaușescu — P.C.R. 
„Ceaușescu și poporul Toți cei prezenți 
în sală se ridică in picioare și ovaționează 
îndelung pentru Partidul Comunist 
Român, pentru secretarul general al 
partidului, președintele Republicii, tova
rășul Nicolae Ceaușescu).
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ENERGIA—o problemă a tuturor, la soluționarea căreia săjontribuim cu toții!

PE FONDUL DIMINUĂRII CONSUMULUI, EFORTURI
Viața între două ședințe

DRUMUL SPRE
STIMA COLECTIVULl

SPORITE PENTRU ÎNCADRAREA ÎN COTELE REPARTIZATE
Problema utilizării judicioase a energiei electrice consti

tuie in momentul de față o cerință prioritară. La fiecare loc 
de muncă sau acasă este o îndatorire patriotică, de inaltă 
conștiință civică a fiecărui cetățean de a contribui la această 
acțiune, de a economisi la maximum energia. Desigur că in 
acest sens există multiple posibilități ce trebuie valorificate 
din plin pentru a elimina orice formă de risipă a acesteia, 
lată ce relevă în acest context activitatea și rezultatele din 
citeva întreprinderi teleormănene, precum și un raid-an- 
chetă întreprins în municipiul Alexandria în rețeaua comer
cială și prestatoare de servicii împreună cu specialiștii în
treprinderii de exploatare și întreținere a rețelelor și instala
țiilor energetice și de distribuire a energiei electrice și ter
mica in Teleorman.

Evoluția consumului 

zilnic de energie 
electrică în județul 
Teleorman [în MWh]

3594
1.XII. 1983

3376
8. XII. 19

ÎNTREPRINDEREA DE RULMENȚI ALEXANDRIA

UN MARE CONSUMATOR, CARE PRIN PERFECTIONAREA 
TEHNOLOGIILOR, REALIZEAZĂ Șl MARI ECONOMIIPreocuparea pentru reducerea an de an a cheltuielilor de producție, cu precădere a celor materiale, diminuarea permanentă a consumurilor de materii prime, energie și combustibil reprezintă o constanță a activității tinărului colectiv de la întreprinderea de rulmenți din Alexandria. „Dacă ne referim, de pildă, la ultimii 6 ani, ne preciza tovarășul ing. Florea Marin, directorul întreprinderii, putem arăta că producția marfă a înregistrat o creștere de 89 la sută în 1982 fată de 1976, iar consumul de energie electrică, pentru a da un singur exemplu, a scăzut in aceeași perioadă cu 7 la sută. Aceasta arată că am acționat și in anii trecuți, acționăm și în. prezent pentru a reduce permanent consumul și a ne încadra în normele stabilite. Am elaborat un program de măsuri special cu privire la reducerea suplimentară a consumului de materii prime și energie pentru 1983—1984. cu aplicabilitate imediată, prin care vom reuși să ne încadrăm în consumurile normate, să reducem în continuare consumurile netehnologice cu cel puțin 50 la sută, pentru a răspunde in acest mod imperativului acestei perioade — economisirea pe toate căile a energiei electrice, avuție națională de mare preț.“Cuvintele inginerului Florea Marin au pe deplin acoperire în realitate. Simțul gospodăresc al oamenilor muncii de la I.R. Alexandria în ce privește e- nergia electrică se traduce prin faptul că :

• PE 10 LUNI DIN ACEST 
AN ECONOMIILE S-AU CI
FRAT LA 719 MWh. ENER
GIE ELECTRICA, CU CARE 
ÎNTREPRINDEREA POATE 
FUNCȚIONA TIMP DE 3 ZILE 
ȘI CU CARE SE POATE PRO
DUCE O CANTITATE DE 
300 000 BUCĂȚI RULMENȚI

• PE „CONTORUL" ECO
NOMIILOR. ÎN LUNA NOIEM
BRIE S-AU ADĂUGAT ALȚI 
332 MWh. DIN CARE 171 MWh 
NUMAI ÎN PERIOADA 24 NO
IEMBRIE — 1 DECEMBRIE.

• ÎN CE PRIVEȘTE PRI
MA S APT AMINA DIN A- 
CEASTĂ LUNA, DIN 1 190 
MWh DAȚI PRIN PLAN S-AU 
CONSUMAT 1152 MWhRezultatele notabile obținute pe linia economisirii de energie electrică la I.R. Alexandria, in. această perioadă, cînd, eforturile tuturor sînt coniugate

pentru a o gospodări cu maximă chibzuință și pentru a realiza in mod exemplar sarcinile de plan anuale, se explica prin faptul că toți oamenii muncii de aici au înțeles acest imperativ major, in primul rind tinerii, care reprezintă mai mult de două treimi din colectiv. 
,,Am format echipe de ute- 
ciști în toate secțiile de pro
ducție, care să răspundă direct 
de modul în care se consumă 
energia electrică la fiecare loc de muncă, ne spunea ing. Dan Popa. secretarul comitetului U.T.C. pe întreprindere. Majoritatea inginerilor stagiari, între care aș aminti pe Mihai 'Radulescu, (secția sculărie)., Virgil Ivan (secția bile-role). Mihai Ciorică (oficiul de calcul) și alții au proiectele de sta- giatură legate direct de problema reducerii consumurilor de materii prime și energetice. Totodată ei att participat și participă efectiv, alături de ceilalți tineri din colectivul nostru la transpunerea în practică a celor mai importante măsuri stabilite prin programul suplimentar (care cuprinde 80 de măsuri) alcătuit în acest scop".Despre măsurile care au fost aplicate pînă în prezent Ja I.R.A. in această direcție și la care contribuția tinerilor poate fi evidențiată ne-a vorbit ti- nărul ing. Viorel Cioarec. șeful serviciului pregătirea tehnică a fabricației. Economiile cele mai substanțiale (peste 80 la sută) s-au obținut pe seama perfecționărilor de tehnologii. Esto vorba în principal de următoarele :

• EXTINDEREA PROCE
DEULUI DE FOR.TARE DU
BLA (ÎN TURN) LA INELELE 
PENTRU RULMENȚI PE PRE
SA AUTOMATA AMP 50. 
CARE ADUCE O ECONOMIE 
ANUALA DE ENERGIE E- 
LECTRICA DE CIRCA 500 
MWh. ÎN CADRUL SECȚIEI 
FORJA

• EXTINDEREA ȘTANTA- 
RILOR COMBINATE A SEMI- 
COLIVTILOR PENTRU RUL
MENȚII RADIALI CU BILE 
(O ECONOMIE DE 100 MWh 
PE AN)

• REDUCEREA ADAOSU
RILOR DE PRELUCRARE*  
CEEA CE FACE SA SCADA 
PUTEREA MAȘINILOR-U- 
NF.LTE ȘI SA SE ECONOMI
SEASCĂ ANUAL 50 MWh

• ÎN CADRUL SECȚIEI FOR
JA FUNCTIONAREA CON

TINUA A 5 CUPTOARE DE 
TRATAMENT TERMIC DIN 
CELE 6 ADUCE O ECONO
MIE DE 70 MWh ANUALDacă ținem seama și de măsurile netehnologice aplicate pină in prezent (chiar dacă consumurile netchnologice reprezintă ca procent destul de puțin) ințelegem dimensiunea eforturilor colectivului de la I.R. Alexandria pentru încadrarea in sarcina privind diminuarea substanțială a consumurilor de energie electrică. Scctorizarea iluminatului pentru reducerea acestuia la strictul necesar ; adaptarea de li- mitatoare de mers in gol la mașinile-unelte din toate cele 8 secții de producție ; alimentarea în stea a motoarelor care erau încărcate în triunghi (la motoarele mari de peste 30 KWh — strunguri Carusel, multiax etc) ; coborirea iluminatului de la plafon, deasupra locurilor de muncă, la Circa 2,5 m sînt doar cîteva măsuri netehnologice aplicate în ultima perioadă în întreprinderea amintită. Dar preocupările în acest context nu se o- presc aici. în perspectiva sfârși
tului de an, a anului viitor, 
pentru a se obține producții 
sporite cu consumuri energe
tice cit mai scăzute, pentru în
cadrarea în normele de consum 
stabilite Se caută în continuare 
soluții, întregul colectiv de oameni ai muncii, în majoritate tineri, străduîndu-.se să respecte măsurile stabilite, să treacă neîntîfziat la aplicarea altora noi care să-și dovedească imediat eficiența.

Iată ce va sta în atenția oa
menilor muncii de la I.R. Ale
xandria în acest sens, în pe
rioada următoare : — extinderea optimizării fabricației elementelor de rulmenți și a rulmenților asamblați; — extinderea forjării inelelor în turn ; — reducerea ciclului de fabricație a inelelor conice exterioare’ prin diminuarea numărului de operații de stmnjire ; — reducerea duratei de funcționare a băilor de călire cu săruri la oțelurile rapfde cu 480 ore/lună prin funcționarea la capacitatea nominală; — scurtarea ciclului de recoacere a semifabricatelor forjate -la inelele pentru rulmenții radiall cu bile cu a- proximativ 4 ore (o economie de 20 MWh anual) etc.

CALCULE SEMNIFICATIVE
CU CANTITATEA DE 1 500 MWh cit reprezintă energia economisită de marii consumatori Indus

triali din județul Teleorman, în perioada 24 noiembrie - 1 decembrie a.c.
POT FUNCȚIONA :
• O lună de zile, întreprinderea de morărit, panificație și paste făinoase Teleorman ; • 3 

luni, întreprinderea de aparataj și accesorii electrice Alexandria ; • un trimestru, Uzina de apă 
ca.e alimentează municipiul Alexandria.

SE POT PRODUCE :
• 800 000 bucăți rulmenți; • 1 600 tone amoniac ; • 3,5 milioane metri pâtrați de țesă

turi ; • panouri prefabricate pentru construcția a 500 apartamente.

Consumatorii publici - ÎIIIHI IPOSTAZA
01 IIISII’ITIIIII Șl Cil OE BUM GOSPODARI
ÎNȚELESURI DIFERITE PENTRU 

„STRICTUL NECESAR"Majoritatea unităților vizitate aparținind de I.C.S.M.I. și I.C.S.A.A.P. am constatat că respectă prevederile legale existente, dovedind un înalt spirit gospodăresc și de înțelegere a rațiunilor de economisire a energiei electrice. Primul popas. magazinul „Select" (șef unitate Ion Mavrodineanu). Aici numărul tuburilor fluorescente a fost redus la jumătate. Același lucru am constatat și la magazinul „Femina" situat in imediata vecinătate. Măsuri eficiente au fost luate și la magazinele comerciale de pe strada București, blocurile 700—715. Buni gospodari la energie electrică s-au dovedit la prima vedere și lucrătorii de la unitatea „Crinul" (supermagazih cu 25 de magazjne intr-unui singur). Din cele 2 400 de tuburi fluorescente de 40 W funcționează in tot magazinul numai 120 ; au fost sigilate mai mult de 200 de prize, răminind doar 25 pentru folosirea caselor de marcat. Pînă aici, toate bune și la locul lor. Dar ne întrebăm, cum s-a știut cite becuri să se reducă din total de vreme ce nu se Cunoaște nici repartiția nici Consumul ? Se știe că în funcție de cum înregistrează contorul mai reduci din numărul de becuri. Dar Ia „Crinul", caietul de citiri (zilnice) al consumurilor a rămas la data de... 30 iunie a.c. „Inițiativa" aparține, după spusele tinărului electrician Iulian Drăgșan, colegului său Nicolae Tudor (care fusese in schimbul de dimineață). Nici la magazinul nr. 1 — textile din complexul „Fortuna" nu există caiet de citiri zilnice ale kilowaților consumați. Este drept că din 12 tuburi fluorescente funcționau doar 3 de 60 W, la orele 17,45, dar ținind seama de faptul că și a$a era prea multă lumină, poate fi suspendat încă unul. Cei 18 kWh ce s-ar economisi pe această cale ar asigura iluminatul unității pe timp de cinci zile. Și aceasta nu este deloc de neglijat,, dacă ținem seama de faptul că alte unități •ti redus la strictul necesar numărul de becuri, respectiv unitățile din cadrul Pietii vechi a municipiului Alexandria, magazinul alimentar „Unic". Braseria „Dunărea" și multe altele pe care le-am vizitat, care-și adaptaseră programul de funcționare pentru a folosi din plin lumina naturală, reduseseră la peste 50 la sută numărul de becuri, scoseseră din funcțiune dulapurile frigorifice și plitele electrice etc.
NEGLIJENTE, DELOC DE... 

NEGLIJATPopasul făcut la unitatea „Frizerie nr. 3“ (responsabil Paul

Negulescu) a fost de natură să contrarieze. Pe o suprafață de nici 30 metri pâtrați te aflai într-o adevărată „baie de lumini". Toate cele 12 tuburi de 25 W și 3 de 40 W ardeau pentru cei 2 clienți ’ aflați în unitate. Aceeași „feerie de lumini" ne-a intimpinat și la unitatea „Coafură" de la parterul blocului BM 1. Din 6 tuburi fluorescente de 40 W. 4 ardeau fără rost. Nici cliente, nici coafeze. Tn schimb lumină ca... ziua. De ce atita risipă. Răspunsul l-am găsit imediat, intrind la sediul cooperativei „Unirea" de peste drum (de care aparține unitatea de coafură menționată).
CINE DA „TONUL"... RISIPEI ?De cum intri în sediul cooperativei „Unirea" (președinte Petre Costea) observi că holtil este luminat cu un bea cu*  vapori de mercur de 125 W (era suficient unul de 20 W sau deloc). La casierie, Valerica Cercel se încălzea la un reșou de 600 W. deși recunoaște că știe că este interzisă folosirea acestuia. Programul în celelalte birouri se terminase demult, dar încăperile erau încă luminate. Explicația : n-a fost sectorizat iluminatul pe fiecare birou în parte și pentru că se făcea curățenie și era nevoie de lumină.' ardeau becurile in toate încăperile. In biroul contabilității, echipa de control descoperă un reșou de 1 000 W„ un altul improvizat de 400 W și o aerptermă de 2000 W. Toate a- cestea însumează o putere absorbită destul de mare, pe care cei care le folosesc zilnic în timpul programului o cunoșteau, desigur, dar n-au catadicsit să facă nici măcar un calcul simplu. Mai „inventivi" și mai „economici", decit cei de la contabilitate s-au dovedit proiec- tanții Cooperativei „Unirea". în biroul lor, sub o planșetă, un reșou improvizat de 2000 W se conecta în {impui programului la o priză sigilată de... formă. De fapt, din constatările făcute de echipa de control, majoritatea prizelor, cu excepția celor de la conducerea cooperativei, erau sigilate doar cu numele, instalația electrică a întregului sediu fiind defectă și cu multe improvizații, echipa de control consemnind în procesul-verbal termenul de 15 zile pentru remedieri după care (dacă nu s-au soluționat) se va întrerupe furnizarea energiei electrice. Aceste abateri de la disciplina energetică nu pot fi în nici un fel tolerate. Nimic nu poate justi

fica indisciplina sau nepăsarea față de imperativul folosirii cu chibzuință a energiei electrice. Probabil că la nivelul conducerii cooperativei „Unirea" nu se cunoaște cit costă de scump combustibilul ce se arde in centralele electrice, de vreme ce aici se stimulează din plin... risipa.
CORIGENTE LA... SPIRIT 

GOSPODĂRESCTrecuse o oră și jumătate de cînd „Unitatea foto" de pe strada Griviței din municipiul Alexandria trebuia să fie închisă (programul este pină la 18,30). Fără îndoială că cel care vede lumină înăuntru gindește că lucrătorii unității au comenzi urgente ce nu suferă amînare, și au rămas peste program să le termine. Din păcate însă, <je cum am ajuns în fața unității cu pricina am constatat cu uimire că cele 4 lămpi fluorescente de 40 W dinăuntru și cea de 60 W din vitrină ardeau fără rost (contrar dispozițiilor și prevederilor legale). Șeful unității. Alexandru Bărbieru. consumase in intervalul respectiv 0.5 kWh pentru a sta de vorbă cu... cîțiva prieteni, nicidecum să lucreze pentru public, Procesul-verbal de contravenție cu nr. 27 124 din 6 decembrie a.c. încheiat de inspectorii I.R.E. Teleorman sperăm să-i fie de' folos, iar cele 3 luni cit ‘ va fi întreruptă furnizarea energiei electrice în unitatea pe care o conduce prilej să mediteze asupra modului cum trebuie să treacă „corigența" la... spirit gospodăresc.
ÎN LOC DE CONCLUZIIDin constatările specialiștilor de la întreprinderea de distribuirea energiei electrice făcute la fața locului, rezultă următoarele : unitățile aparținindI.C.S.M.I. și I.C.S.A.A.P. s-au aliniat în majoritate imperativului de folosire judicioasă a energiei electrice. Nu același lucru au înțeles cei care lucrează în unitățile cooperativei unde programul de funcționare nu este adaptat Ia folosirea cît mai mult a luminii naturale, se risipesc zilnic kilowați prețioși prin utilizarea de aparate electrice. prin aprinderea fără rost a becurilor etc., deficiențe de care probabil factorii răspunzători nu sint deloc străini. Aceste mentalități păgubitoare vor trebui curmate in cel mai scurt timp. Este in interesul fiecăruia dintre noi, al economiei naționale.

ILEANA PODOLEANU

Am cunoscut la întreprinderea ploieșteană „Cablul românesc", un tinăr a cărui viață, a cărui activitate sint capabile să impresioneze, dacă nu cumva, sub unele aspecte, să fie luate drept model, pentru alți tineri care încă nu și-au găsit modelul...Se numește Șerban Titi și a- ducc cu el, la Ploiești, acest nume din comuna P.oltlu, județul Buzău. Alături de el, alți 11 fii de țărani din comună au luat, în 1973. drumul industriei, im- brățișind o varietate de școli profesionale ; Șerban Titi s-a făcut lăcătuș mecanic, dar, îndată după absolvirfea școlii profesionale, și-a inceout studiile la liceul seral. „Cablul românesc" a însemnat, pentru acest tinăr. care lucrează aici din 1976, o dublă șansă : de a-și vedea cu ochii. implinit, idealul profesional și de a-și îmbogăți orizontul cultural-știintiflc, prin continuarea studiilor. Și, se cuvine adăugat, ambițiile privind continuarea studiilor nu se o- presc aici : puiul de țăran, a- preciatul lăcătuș mecanic, se pregătește să dea examen de admitere, in această vară, la institutul politehnic, bineînțeles, la cursurile serale. Nu-și lasă el. cu una. cu două, uneltele din mină pentru diploma de pe gard ! Așa gindește, așa spune.Și iată de ce. Cii „uneltele" lăcătușărfei sale. Șerban Titi și-a făcut drum spre 6tima și simpatia colegilor de întreprindere ; în atelierul mecanic, unde lucrează. există numeroase dovezi ale priceperii și dăruirii lui profesionale. Să ne oprim la citeva din ele. Mai întii, o îmbunătățire. A dispozitivului de preformare liniar și radial. In forma (învechită) in care ee afla, acest dispozitiv — utilizat pe mașinile de cablare, cu rolul de a înlătura modificările de

formă ale cablului (detensionă. .— era expus frecvent spargerii și ruperii rulmenților, ceea ce împiedica atingerea scopului.Ei bine, noul dispozitiv, conceput de Șerban Titi și realizat cu ajutorul maistrului Paul Neagu și al unui alt coleg tinăr, Romeo Moldoveanu. folosește bile cilindrice în locul rulmenților. de unde rezultă o mai mare rezistență. în felul acesta, se asigură, se menține constanta preformarea cablurilor (înainte de infășurarea lor pe role) ; tensionările sînt eliminate. Dacă a- cest dispozitiv n-ar exista. în momentul tăierii cablului, in dreptul lungimii comandate, s-ar destrăma taroanele care alcătuiesc cablul, și munca înmagazinată pînă in acel moment s-ar dovedi ’ sisifică. Or. prin acreditarea în producție a dispozitivului creat de Șerban Titi. dimpotrivă, productivitatea muncii crește, nemaivorbind de calitatea produsului finit. Și. să precizăm, este vorba de cabluri pentru benzi transportoare, cauolucate, de mare importanță pentru economia noastră națională, ca și pentru beneficiarii externi.Cind mai are acest tinăr timp de studiu, cită vreme îndeplinește, — cu foarte bune semne— și funcția de secretar al comitetului U.T.C. pe întreprindere, cită vreme zile la rînd se ocupă de amenajările căminului de nefamiliști în care trăiește (de curînd, el și colegii Iui au inaugurat un club al căminului, bine dotat și reconfortant). în sfirsit, cită vreme nu poate renunța la pasiuni ca tenisul de cimp ori fotbalul ?O pasiune întrece pe alta și, laolaltă, în desăvirșită armonie, definesc un OM ! Un tinăr al organizației revoluționare de tineret.
DRAGOMIR MAGDIN

TEATRE
opera Româna: Walkiria — 

ora 18; Teatrul Național „I.L. Ca- 
ragiale". (sala Mică): COMEDIE 
DE MODA VECHE — ora 14,30; 
COANA CHIRIȚA — ora 18,30 ; 
(sala Atelier): INTRE PATRU 
OCHI — ora 19; (sala Batistei): 
INOCENTUL — orele 17 și 20 ; 
Teatrul de Operetă: MY FAIR 
LADY — ora 19; Teatrul „Lucia 
Sturdza Bulandra" (sala din Bd. 
Schitu Măgureanu) : GUSTUL
PARVENIRII — ora 15: MOBILA 
ȘI DURERE — ora 19,30 ; (sala 
Studio): TARTUFFE — ora 19.30; 
Teatrul de Comedie: PEȚITOAREA 
— ora 19; Teatrul „C.r.. Nottara" 
(sala Studio): KARAMAZOVJI — 
ora 17.30: ZIG-ZAG — ora 18 ; 
Teatrul Mic: UN PAHAR CU SI
FON — ora 19; Teatrul Foarte 
Mic: MTRtTALA — orele 17 si 
10,30; Teatrul Giu'.ești: ȘAPTE

MARTORI — ora 19.30; Teatrul 
„Fantasio" din constanța (la Pa
latul Sporturilor și culturii): 
NUNTA LA FANTASIO — ora 
18,30; Teatrul „Ion Creangă": 
PINOCCHIO — ora 17; Teatrul e- 
vrelesc de stat: ÎNTRE CAFTAN 
ȘI SMOKING — ora 18,30; Tea
trul ,,C. Tănase" (sala Savoy) : 
REVISTA REVISTELOR — ora 
19.30; (sala Victoria); FRUMOSUL 
DLN pADUREA ZĂPĂCITĂ — ora 
19,30: Teatrul „Ion Vasllescu":
MULT ZGOMOT PENTRU NI
MIC — ora 19: Studioul de tea
tru I.A.T.C.: SUFLETE TARI - 
ora 19: Teatrul ..Țăndărică- (sala 
Victoria): TIGRUL PURPURIU
CĂRUIA ÎI PLAcEAU CL'TÎTELE 
— ora 17; Ansamblu! „Rapsodia 
Română": NE CUNOAȘTEM DIN 
vedere — ora 19: Ateneul Ro
mân: COMORI ALE PRECLAST- 
CISMULUt — Recital de vlOără si 
orgă Mihai Constantlnescu — 10- 
sif Gerstenennst — era 17: C'ț*otil  
de stat Bucurjșt’; POPEYE MA
RINARUL ST CORABIA VESE
LIEI - orele 18 și 10.30.

• PUBLICITATE PENTRU TINERET • PUBLICITATE PENTRU TINERET • PUBLICITATE PENTRU TINERET •

..Luna cadourilor" 
este pregătită !

Magazinele comerțului de stat vă așteaptă cu o mare 
i varietate de articole de îmbrăcăminte, tricotaje, ga

lanterie și încălțăminte care pot fi oferite ca daruri.

INVITAȚIE 
LA BUZIAȘCunoscută încă din vremea romanilor, stațiunea Buziaș din județul Timiș este supranumită „uzina pentru sănătatea inimii".în condițiile unor factori naturali de cură (ape minerale carbogazoase, feruginoase, bicarbonate etc.), mofete, vă puteți trata pentru afecțiuni ale aparatului cardiovascular și afecțiuni ale sistemului nervos central.Apa minerală de Buziaș poate fi consumată și ca apă de masă, nu numai de cură.La Buziaș se aplică cu succes tratamente cu Bolcil 

Forte, produs original românesc obținut din extracte din plante medicinale.Cazarea se asigură în hoteluri, iar masa în restaurante și pensiuni.Căi de acces : cale ferată — gara Buziaș + autobuz (2 km) ; D.J. 583 modernizat.• înscrieri și informații se obțin la toate oficiile județene de turism din întreața țară, precum și de la cele ale I.T.H.R. București.
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TELEGRAMĂ
Excelentei Sale
/ Domnului NICOLAE CEAUȘESCU 

of
Președintele Republicii Socialiste RomâniaAm primit cu plăcere și sincere mulțumiri amabilele felicitări și urări pe care Excelența Voastră ni le-ați adresat cu ocazia celei de-a X2-a aniversări a Zilei noastre naționale.Doresc Excelenței Voastre fericire și poporului român prieten progres și prosperitate continuă.Cu cea mai inaltă considerație și stimă,

ZAYED IBN SULTAN AL NAHAYYAN
Președintele Emiratelor Arabe Unite

în Editura politică, in colecția „Din gîndirea 
filozofică a președintelui României", a apărut, 

în limba maghiară, volumul :

NICOLAE CEAUȘESCU
Dialectica edificării societății■ «

*
«■

socialiste multilateral
dezvoltate L.

Primire c. .

TRADIȚIE ȘI ACTUALITATE

se

gătirea practică și cercetarea științifică constituie în școala noastră direcțiile principale spre care ne orientăm întreaga activitate.Afirmațiile sint susținute de fapte. Liceul in care ne aflăm deține cel mai mare procent de promovabilitate din județ — 99 Ia sută. Peste 700 dintre elevii săi au note ce depășesc cifra 7 iar 200 au obținut numai note de 9 și 10. Anual se desfășoară aici o sesiune de comunicări și referate științifice ale elevilor, prilej cu care sint prezentateaumo-

ÎNTR-UN LICEU SECULARbun specialist fără a-ți însuși noțiuni teoretice de bază. Așa se face că, în planul creației tehnice, am reușit să îmbinăm teoria cu practica, imaginația cu realitatea.Să cităm, drept ilustrare, cl- teva dintre lucrările cele mai reprezentative. Pornind de la o problemă concretă. elevul Adrian Bilgăr a realizat un „Dispozitiv pentru executarea operațiilor de strunjire în cadrul atelierului-școală". Eficiența acestei creații se exprimă într-o economie de cî-
Calitatea învățămîntului

azi

Tovarășul Petru Enache, membru supleant al Comitetului Politic Executiv, secretar al C.C, al P.C.R., vicepreședinte al Consiliului de Stat, a primit, vineri, pe tovarășul Kazimierz Zygul- ski, ministrul culturii și artei din Republica Populară Polonă, care, la invitația Consiliului Culturii și Educației Socialiste, a efectuat o vizită în țara noastră.Oaspetele a rugat 6ă se transmită tovarășului Nicolae Ceaușescu, secretar general al Partidului Comunist Român., președintele Republicii Socialiste România, un 6alut prietenesc și cele mai bune urări din partea tovarășului Wojciech Jaruzelski, prim-secretar al Comitetului Central al Partidului Muncitoresc Unit Polonez, președintele Consiliului de Miniștri al Republicii Populare Polone.

Mulțumind, tovarășul Petru Enache a rugat să se transmită tovarășului Wojciech Jaruzelski din partea tovarășului Ceaușescu un călduros cele mai bune urări.în cadrul convorbirii avut loc cu acest prilej s-au subliniat posibilitățile de dezvoltare în continuare a relațiilor de colaborare româno-polone in domeniul culturii și artei.La primire, desfășurată într-o atmosferă prietenească, au participat tovarășii Suzana Gâdea, ■ președintele Consiliului Culturii'și Educației Socialiste, Mihai Nicolae și Mihai Dulea, adjuncți de șefi de secție la C.C. al P.C.R.în timpul șederii în țara noastră ministrul polonez a vizitat instituții de cultură și artă din Capitală și municipiul Brașov și s-a întîlnit cu reprezentanți ai artei și culturii românești.

Nicolae salut și
care a

SOSIREA TOVARĂȘULUI ENRICO BERLINGUER,
secretar generai al Partidului Comunist ItalianLa invitația tovarășului Nicolae Ceaușescu, secretar general al Partidului Comunist Român, vineri seara a sosit la București tovarășul Enrico Berlinguer, secretar general al Partidului Comunist Italian.Tovarășul Enrico Berlinguer este însoțit de tovarășul Antonio Rubbi, membru al C.C. al P.C.I., șeful secției externe a P.C.I.

Pe aeroportul Otopeni. oaspeții au fost salutați de tovarășii Emil Bobu. membru al Comitetului Politic Executiv, secretar al C.C. al P.C.R., Miu bnescu. membru supleant al mitetului Politic Executiv, cretar al C.C. al P.C.R., de tiviști ai C.C, al P.C.R.A fost prezent Benedetto San- tarelli, ambasadorul Italiei la București.
Do- Co- se- ac-

Vizita delegației Camerei Reprezentanților 
din Congresul S. U. A.Vineri, președintele Marii A- dunări Naționale, Nicolae Gio- ean. a avut o întrevedere cu membrii delegației Camerei Reprezentanților din Congresul S.U.A., condusă de Sam Gibbons. președintele Subcomitetului pentru comerț al Comitetului pentru căi și mijloace al Camerei Reprezentanților, deputat democrat din partea statului Florida, care efectuează o vizită in tara noastră, la invitația Marii Adunări Naționale.în timpul întrevederii, s-a relevat cu satisfacție evoluția pozitivă a relatiiloi dintre România si Statele Unite ale Ameri- cii, în spiritul înțelegerilor convenite cu prilejul întilnirilor la cel mai înalt nivel. în context, a fost apreciată intensificarea contactelor și dialogului dintre Marea Adunare Națională și Congresul S.U.A., dintre parlamentarii din cele două țări, sub- liniindu-se aportul lor la extinderea relațiilor de prietenie si colaborare dintre România si S.U.A.

Ministrul afacerilor externe. Ștefan Andrei, s-a intîlnit. în aceeași zi. cu membrii delegației Camerei Reprezentanților din Congresul S.U.A.Au fost discutate aspecte privind dezvoltarea în continuare a raporturilor româno-america- ne si a conlucrării dintre cele cele doua state ne arena internațională. pentru o politică de pace, colaborare si înțelegere intre popoare.Congresmenii americani au avut, de asemenea, o întrevedere cu Vasile Pungan, ministrul comerțului exterior și cooperării economice internaționale. în cadrul convorbirii au fost abordate probleme ale dezvoltării relațiilor economice și de cooperare în diferite sectoare de activitate dintre România și S.U.A.
★Cu prilejul vizitei în tara noastră a delegației Camerei Reprezentanților din Congresul S.U.A.. Biroul Marii Adunări Naționale a oferit un dineu.(Agerpres)

SPORT

în acest an Liceul de mate- 
matică-fizică „Traian" din 
Drobeta-Turnu Severin a împlinit un secol de existență. Timp îndelungat, acest lăcaș s-a afirmat ca un puternic focar de cultură în zonă. Semnificativ este, printre altele, și faptul că la 1 Decembrie 1918 a fost plantat, in grădina liceului, Stejarul Unirii, ca un simbol al idealurilor care însuflețeau generațiile de elevi ale timpului : libertatea națională, 
dreptatea socială, unirea.Astăzi tradiția liceuluicontinuă pe un plan superior. Alături de vechile dotări apărut ateliere-șeoală de ma- șini-unelte. laboratoare derne, cabinete pentru fizică șichimie, pentru biologie și geografie cu aparatură de ultimă oră. strins racordată la noile cerințe ale învățămintului. Ca urmare a modului in care aceste dotări au fost valorificate în pregătirea cadrelor, a rezultatelor deosebite obținute în planul calității forței de muncă destinate producției, școala este declarată unitate model pentru politehnizarea învățămîntului.Străbatem în aceste zile de decembrie spațiile moderne ale școlii, amenajate în ultimii ani. atelierele, laboratoarele, împreună cu tovarășa Emanuela 
Bușoi, directoarea educativă a școlii, care ne spune :— Acordăm permanent atenție îmbinării armonioase a celor trei laturi ale învățămîn- tului modern. învățătura, pre-

depinde în primul rînd de noi

rezultate ale preocupărilor tinerilor în trei direcții : istoria matematicii, creație tehnică, economie politică.— Pornind de la necesitățile practice, precizează eleva Daniela tyanea, secretara tetului U.T.C. pe liceu, mei s-au orientat către cetare științifică direct tată la cerințele realității. Matematica, fizica, tehnologiile ca obiecte de studiu au fost valorificate in mod creator în numeroase realizări ale noastre. Sîntem convinși cu toții, chiar din clipa cînd devenim elevi ai acestui prestigios liceu, de faptul că nu poți deveni un

comi- colegii o cer- rapor-

teva sute de kWh. Cum se realizează această economie ? Ne relatează chiar autorul :— Pentru cele mai simple operații de strunjire se folosea pină acum strungul care, se știe, este mare consumator de curent electric. Dispozitivul realizat de mine este folosit în operația de strunjire. dar in mod limitat la strictul necesar impus de lucrate.Un alt viitorilorzicieni este „Distilatorul solar“. Aparatul folosește un principiu de funcționare antic prin care, în varianta actuală, elevul So-

conturul piesei pre-rezultat al muncii matematicieni și fi

rin Matei reușește să producă apă distilată soarelui. Cu se asigură boratoarelor altă lucrare lui mecanic tivă de perete. Dragoș Tran- dafirescu, realizatorul ei. a pornit de la necesitatea facilitării ridicării și transportării unor greutăți mari in procesul de producție din atelierul școală. Varianta sa prezintă îmbunătățiri sensibile față de macaralele clasice prin adaptarea unui braț variabil (telescopic) și încastrarea corpului macaralei în peretele halei, operațiune prin care utilajul cîștigă în siguranță și echilibru.O altă latură a procesului de pregătire este practica in producție. La Uzina MEVA elevii din toate clasele contribuie e- fectiv la realizarea vagoanelor de marfă și de călători. Printre cei mai destoinici se nu
mără : Dragoș Stuparu, Ion 
Vonica, Adrian Jujescu, Co- 
druța Neulescu, Sofia Arvat, 
Mihaela Birzoi, Alina Dumi- trașcu și alții. Tineri care, pregătinclu-se cu conștiinciozitate pe băncile acestei școli renumite, își vor asuma, peste timp, atribuțiile și răspunderile înaintașilor lor. dăruindu-și fiecare, ca intr-o veritabilă ștafetă a muncii, toată priceperea și energia creatoare.

folosind energia produsul obținut funcționarea la- școlare. Iată și o destinată atelieru- : macaraua rota-

EMIIJA VASILIU

GALA ARTEI TINERE'1
Așadar, cu spectacolul pe 

care l-a prezentat joi, 8 de
cembrie 1983, orele 18,00, la 
Palatul Sporturilor și Culturii 
(Sala Polivalentă) din Bucu
rești, GALA ARTEI TINERE, 
s-a marcat un prim jubileu 
— 25 de ,spectacole !

Pentru 
această 
artistică 
C.C. al

I

25 de spectacole

cei ce nu cunosc incă 
manifestare cultural- 
complexă, inițiată de 
U.T.C. și Ansamblul 

artistic al U.T.C., vom preciza 
că noua formă de spectacol își 
propune să realizeze reprezen
tații artistice unice, care să 
însumeze in același spațiu cul
tural vîrfurile interpretative 
?i de creație din domeniile mu
zicii ușoare, populare, culte și 
folk ; recitaluri : poetice, ac
toricești și coregrafice ; dialoguri : poetice, culturale, spor
tive ; lansări : de disc, car
te, casete ; expoziții de artă plastică ; prime audiții : prezentări de filme și diasonuri, 
dans etc. — intr-un cuvint o 
fericită simbioză a artelor a- 
vind ca protagoniști pe cei 
mai îndrăgiți interpreți, ac
tori, poeți și oameni de cultu
ră și artă.

Spectacolele prezentate pină 
acum in fața tinerilor din a- 
proape 15 județe ale țării și 
tot atitea localități au prile
juit intîlnirea a peste 50 000 de 
tineri cu muzica și poezia 
valoare, cu baletul clasic 
contemporan, cu expoziția 
artă plastică și afiș politic, 
teatrul modern, 
sclipitor despre 
preocupă astăzi lumea 
neretul: pace, dezarmare,

AGENDA

1

știință, artă, cultură.

INFORMATII-NOTE«SAH*FILATELIE-UMOR  
INSEMNARkMUZICA’JOCURbEPIGRAME

în curînd
_—_—— \

La cererea zecilor de mii de tineri și la invitația 
comitetelor județene ale U.T.C.

SERBĂRILE 
SC1NTEII TINERETULUI

Organizate de C.C. al U.T.C. in colaborare cu redacția dc 
'tineret a Radioteleviziunii Române, „Serbările Scinteii tine

retului" se vor reîntilni cu tinerii lor spectatori după urmă
torul program :

JUDEȚUL BACAU
® Joi. 15 decembrie — Gheorghe Gheorghiu-Dcj
• Vineri, 16 decembrie — Buhuși (Sala sporturilor)
• Simbătă, 17 decembrie — Bacău
JUDEȚUL VASLUI
• Duminică. 18 decembrie — Bîrlad
• Luni, 19 decembrie — Vaslui (Sala sporturilor)
• Marți, 20 decembrie — Bîrlad
JUDEȚUL GALAȚI
• Miercuri, 21 decembrie — Galați
• Joi, 22 decembrie — Tecuci
Biletele pot fi procurate prin comitetele U.T.C. din între

prinderi, școli și instituții, precum și de la casele de bilete 
ale sălilor de spectacol.

Caligrafii de buzunar

PERSONAJE DINTR-UN BASM

de
și 

de 
cu 

cu dialogul 
toate cite 

și ti-

muncă, 
sport etc.

Au fost prezente, pină acum, 
in GALE, următoarele forma
ții și grupuri muzicale : 
„Sfinx", „Holograf", „Creativ" 
(Constanța), „Post Scriptum" 
(Timișoara). „Compact" (Cluj 
Napoca), „Florian din Transil
vania", Valeria Sterian și 
Compania de sunet „Accent" 
(Tulcea) etc. S-au întilnit cu 
iubitorii muzicii tinere: Mir
cea Baniciu, Anda Călugă- 
reanu, Nicu Alifantis, Mircea 
Vintilă. Zola Aleea. Dan Bă-, 
dulescu. Mihaela Bustuchină, 
Ileana Calinovici.

Au onorat afișul GALEI 
ARTEI TINERE : grupul fol
cloric „Cununa Carpaților", 
grupurile de muzică ușoară : 
„EXPRES" și „SțTEREO", ac
torii Eugen ~ 
triuc și Doina rii Dinu Cimpeanu, Valeria 
Giodic și Dan Bălan; violo
niștii Gabriel Croitorii și 
Andra Giugariu; poeții Geor
ge fărnea, Carolina Ilica, Au
relian Titu 
etc. Și un 
importanță : spectacolele sint 
prezentate de 
prieteni ai j 
Octavian 
cunoscuți 
tutindeni 
zicale pe 
radio și televiziune.

tncepînd cu ultima ediție a 
GALEI ARTEI TINERE, spec
tatorii din Cimpina, Tirgoviș- 
te și Buzău și acum cei din 
București, au beneficiat de o 
ediție vorbită a Suplimentului

Cristian Mo- 
Miau ; picto-

Dumitrescu etc. 
lucru nu lipsit de

• doi îndrăgiți 
tinerilor: frații 

și Florin Ursulescu, 
și „recunoscuți" pre
rie la emisiunile mu- 
care le realizează la

Vineri, tovarășul Stofan Andrei, ministrul afacerilor externe, a primit pe Schulțze Boysen, noul sador extraordinar și tențiar al Republicii Germania, în legătură propiata prezentare a lor de acreditare.
Hartmut amba- plenipo- Federale cu a- scrisori-

DINAMO BUCUREȘTI - DINAMO MINSK, IN TURUL III AL C.C.E.Vineri a avut loc la Ziirich tragerea la sorți a meciurilor din cadrul sferturilor de finală ale cupelor europene de fotbal. în Cupa campionilor europeni, e- chi.pa Dinamo București va întil- ni (primul joc în deplasare) formația Dinamo Minsk. Celelalte trei partide ale acestei competiții se vor desfășura astfel : Rapid Viena — Dundee

United ; A.S. Roma — Dynamo Berlin și Liverpool — Benfica Lisabona,Iată și programul stabilit în celelalte două întreceri continentale : „Cupa Cupelor11 :■ F.C. Barcelona — Manchester United ; F.C. Porto — Șahtior Donețk ; Haka Valkeakoska (Finlanda) — Juventus Torino ;

AberdeenUjpest Budapesta(Scoția).„Cupa U.E.F.A." : F.C. Austria Viena — Tottenham Hotspur ; Sparta Praga — Hajduk Split ; Anderlecht Bruxelles — Spartak Moscova ; Nottingham Forest — Sturn Graz.întîlnirile sferturilor de finală (tur-retur) se vor disputa în zilele de 7 și 21 martie 1984.
ASTĂZI, ETAPA A 15-A A CAMPIONATULUI DIVIZIEI A LA FOTBALSimbătă, 10 decembrie, se vor desfășura meciurile etapei a 15-a a campionatului diviziei A de fotbal.Iată programul jocurilor : Steaua — F. C. Baia Mare (stadion „Steaua") ; Sportul studențesc — C. S. Tîrgoviște (station „Sportul studențesc") ;

Jiul Petroșani — Dinamo ; S. C. Bacău — A.S.A. Tg. Mureș ; Universitatea Craiova — Rapid : Chimia Rm. Vîlcea — Petrolul Ploiești ; Corvinul Hunedoara — Dunărea C.S.U. Galați ; F. C. Argeș Pitești — Politehnica Iași ; F. C. Bihor Ora-

dea — F. C. Olt. Tbate partidele vor începe Ia ora 14,00.
★Posturile noastre de radio vor transmite, alternativ, aspecte de la toate meciurile etapei. Transmisia se va efectua pe programul I, cu începere de la ora 13,55.

• MERIDIAN • MERIDIAN • MERIDIAN • MERIDIAN • MERIDIAN •finalei i fe- care se desfă-■ ,■ • în. runda a 6-a a campionatului ' republican minin de șah, ~șoară la Băile Herculane, Margareta Mureșan a învins-o Voichița Călinescu, I” Teodorescu a pierdut rina Pogorevici, iar Baumstark a dștigat briela Olărașu. A fost nată remiza in partidele Mariana Duminică — Elisabeta Polihroniade. Gabriela Olteanu — Iudit Kanto-Chiricuță și Eleonora Gogilea — Eugenia Ghindă.în clasament conduce Margareta Mureșan, cu 5 puncte (1), urmată de Gertrude Baumstark — 4,5 puncte, Elisabeta Polihroniade 4 puncte. Marina Pogorevici, Eleonora Gogilea și Mariana Duminică — cu cite 3,5 puncte.• în runda a 4-a a campionatului republican masculin de șah ce se desfășoară în Capitală

> peMargareta la Ma- Gertrude la Ga- consem-

s-au înregistrat următoarele rezultate : Bărbulescu — Grun- berg 1—0; Șubă — Foișor 1—0; Ghițescu — Nicolaide 1—0; Io- nescu — Oltean 1—0; Stoica — Ștefanov 1—0; Gheorghiu a remizat cu Ghindă. în fruntea, clasamentului, cu cite 2,5 puncte, se află Ghindă, Șubă, Bărbulescu, Ionescu și Stoica. Astăzi are loc runda a 5-a, cu începere de la ora 14,45, la Clubul Mecanică fină.• Președintele Federației internaționale de fotbal. Joao Ha- velange, a declarat că o hotări- re in ceea ce privește țara-gaz- dă a Campionatului mondial de fotbal din 1990 va fi luată, probabil, anul viitor în luna mai, după ce o comisie specială va vizita țările ce și-au depus candidatura : Italia. Anglia. Grecia și U.R.S.S.• în semifinalele probei de simplu femei din cadrul tur-

neului internațional de tenis de la Melbourne. Martina Navratilova a dispus cu 6—4. 6—3 de Pam Shriver, iar Kathy Jordan a invins-o cu 7—6, 6—1 pe Zina Garrison.• Orașul elvețian Lausanne, sediul Comitetului internațional olimpic (C.I.O.), a primit premiul „Europa-1983“. care răsplătește eforturile notabile desfășurate în propagarea idealului olimpic și al bunei înțelegeri între țările europene. Premiul, In afara unor obiecte de artă, constă și în burse de călătorie în diverse țări ale Europei pentru tineri originari din Lausanne. Oraș olimpic, Lausanne păstrează în tradiția sa ideile propagate de renovatorul Jocurilor Olimpice moderne. Pierre Coubertin, relațiilor de a sluji meni.
de între care extinderea internaționale, grija înțelegerea între oa-

literar-artistic al ziarului 
„Scivteia tineretului". O iniția
tivă mai mult decit salutară 
a redactorilor și colaboratori
lor revistei, care tinde să de
vină o permanență a spiritua
lității tinere românești.

Pentru că spectacolele Galei 
artei tinere sint manifestări 
deschise publicului larg, in 
multe orașe din țară (Tulcea, 
Slobozia, Craiova, Rm. Vilcea, 
Constanța etc.) tineri artiști 
amatori din localitate s-au in
tegrat spectacolelor cu mo
mente artistice de excepție.

Dacă avem in vedere și 
spectacolele oferite de Gala 
artei tinere, brigadierilor de la 
Canalul Dunăre—Marea Nea
gră, celor de la Midia—Năvo- 
dări, sau seria de mani-

festări dedicate marcării a 65 
de ani de la Marea Unire, des
fășurate in locuri istorice cu 
largi rezonante educative și 
patriotice in riadul tineretului 
sau spectacolele „jucate" în 
fața tinerilor fruntași reuniți 
la casele de cultură ale știin
ței și tehnicii din mai multe 
localități) ale țării, rom înțele
ge de ce această manifestare 
complexă tinde să devină o 
permanență in peisajul cultu
ral al țării, un prilej unic de 
a stringe intr-o comuniune de 
spirit și tinerețe interpreți și 
spectatori, muncitori, elevi, 
studenți, români, maghiari, 
germani, intr-un cuvint, tine
rii aceleiași generații.

ROMEO SANDULESCU

A intra intr-un basm de 
dragul basmului. Dacă mă 
gindesc bine am procedat 
de citeva ori ca și cum 
eu și nu altcineva ar fi 
făcut parte (reală) dintr-un 
basm. Adică m-am gindit că 
trupul meu poate fi prefăcut 
in altceva decit ceea ce este 
și că un cuvint vrăjit, spus la 
timpul potrivit, m-ar putea 
transforma in cu totul alt
ceva. Mi-am închipuit in a- 
dincul sufletului meu nu o 
dată că sint așa cum mi-am 
propus mergind pe urma 
personajelor din basm și 
m-am comportat ca atare. 
Dar, neputind uita de tot 
cine sint și ce sint, am re
devenit eu. Apoi, mi s-a pă
rut foarte simplu că aș pu
tea să retez la rindul meu, 
citeva capete de căpcăun, să 
eliberez prințese frumoase, 
(in cazul in care aș fi primit 
rolul unui Făt Frumos) sau 
că aș putea să arunc adevă
ruri in fața împăratului sus- 
ținind sus și tare că-l iubesc 
ca sarea in bucate, asumin- 
du-mi riscul de a fi la or
dinele unei chelărese. Din 
nou, am fost Cenușăreasă, 
negindu-mi-se pentru mo
ment, partea mea de stră
lucire in viață. M-am gindit 
că și așa fiind (sau mai ales 
așa) pantoful meu de Cenu
șăreasă e pus la o parte, el 
nu-și va face loc pe piciorul 
nici uneia dintre prințese, 
pentru simplul motiv că nu 
va fi pe măsura nici uneia

dintre ele. Ca tot omul care 
își presimte valoarea lui ne
bănuită de alții, eram încre
zătoare in justiția metafizică 
a basmului. Mai credeam 
apoi că lumea reală nu este 
deosebită de lumea basme
lor, prima fiind guvernată 
de aceleași principii al bine
lui și-al răului. Apoi erau și 
piedicile pe care urma să le 
îndepărtez. Erau la fel de 
grele ca peria, pieptenele și 
oglinda aruncate in fața celor 
simpli și drepți care n-au 
destule pe cap dar fac te 
fac și intră și pe traiectoria 
unui vis oarecare. Și totuși. 
Ceea ce n-am făcut, n-am 
crezut, n-am pronunțat este 
faptul că niciodată n-am 
mizat pe ajutorul nimănui 
din afară. Că în fața a in
diferent ce primejdie (și-au 
fost destule) n-am bătut din 
picior, sau de trei ori in pă- 
mint, n-am pronunțat nu
mele cuiva, nu am sperat 
să-mi vină în ajutor un cal, 
o zînă, o albină, o furnică, un 
vultur. Nu că aș fi pierdut 
această credință imanentă in 
ajutor. Ci pentru că nestrl- 
gind, nebătind din picior, ne
rostind numele cuiva, s-a 
găsit ceva sau cineva care 
să le suplinească și să mă 
salveze de la ananghie. Chiar 
dacă era vorba de un alter 
ego. Este singurul gest prin 
care am trădat basmul, sin
gurul refuz de a mă supune 
lui pe de-a-ntregul.

Foto-album

DESPRE TRAFICUL RUTIER BUCUREȘTEAN
— Care ar fi bilanțul pri

mei perioade de iarnă, pe ar
terele 
lor? 
vrem să— Cu toate că graiul cifrelor este iar cele în jur de 2 000 coliziuni. înregistrate de la 15 noiembrie și pină în prezent, par să arate o situație nu prea plăcută pentru conducătorii auto, aș vrea să arăt, de la bun început, că stăm mult mai bine în comparație cu perioada corespunzătoare a anului trecut. Este urmarea faptului că s-au depus eforturi substanțiale pentru conștientizarea celor de la volan asupra pericolelor constituite de suprafața carosabilă alunecoasă, speficică acestei rioade.

— Se conduce, așadar, 
prudent, mai temperat și 
regulamentar...— în mod categoric! această manieră de conducere, bazată pe normele conduitei preventive, pe respectarea lor, este lesne de constatat nu numai în reducerea numărului de evenimente rutiere, ci și, sau mai ales, în regimul de viteză a mașinilor, în corectitudinea dovedită la pasajele de trecere pentru pietoni și în precauția cu care sint abordate și penetrate intersecțiile. Priviți fluxul rutier bucureștean și veți constata că toate aceste idei se regăsesc in practică, spre lauda conducătorilor auto care-și probează astfel, în modul mai lăudabil, măiestria volan.

— Vorbeați despre 2000 
coliziuni. E, totuși, o cifră!...— Sînt incluse aici absolut toate tamponările. majoritatea foarte ușoare, înregistrate îndeosebi în primele două zile de iarnă. Practic, acela a și fost momentul cel mai delicat, întrucît presupunea trecerea de la specificul șofatu- lui pe drum uscat, la pilotarea mașinii în condiții de polei și zăpadă. S-au înregistrat atunci coliziuni ușoare, determinate de derapaje, de neadaptarea vitezei la specificul carosabilului și de nepăstrarea unei distanțe suficiente, față de vehiculele aflate în față. Si tot în cadrul celor circa 2 000 de coliziuni sa înscriu — să nu ^vămira! — tamponăril^înre-

rutiere ale București- 
Bilanțul in accidente, 

spunem...cel mai edificator, de

pe-
mai 
maiIar

cel la
de

De vorbă cu lt. col. 
ALEXANDRU RUȘI. 

șeful Serviciului Circulațiegistrate în parcări, unde cea mai mică neatenție în manevrarea comenzilor mașinii costă acum mai mult ca oricînd!
— Bănuim că au existat, to

tuși, și accidente mai serioa
se. Care au fost cauzele lor?— Din păcate, asemenea evenimente rutiere continuă să se înregistreze, iar cauzele sint cele enumerate mai sus, cu precizarea că regimul de viteză diminuează sau agravează consecințele unui accident rutier. Altfel se soldează un derapaj apărut la, să spunem, 40 km/h și mult mai grave sint urmările scăpării mașinii de sub control, la o viteză de 60—70 km/h. Tocmai

PE TEME DE
CIRCULAȚIE

aici cred că trebuie să și insistăm, în sensul că fiecare conducător auto e obligat să ajungă la convingerea că așa- numita „viteză legală“, ale cărei limite diferă de la mașină la mașină și de la arterele rutiere din localitate, la cele din afara orașului, nu presupune nici măcar în timpul verii înlăturarea oricărui risc. Se întîmplă foarte frecvent ca un flux rutier mai aglomerat, in orele de virf sau pe o stradă cu circulație intensă, să oblige la viteze mult reduse, chiar în condiții de carosabil uscat și de vizibilitate perfectă. Același lucru se petrece și acum, iarna, cind drumul alunecos și vizibilitatea redusă obligă orice conducător auto experimentat să adopte un regim de viteză mult sub limita admisă de lege. în asemenea cazuri, deci, nu radarul și nici agentul de circulație nu pot interveni, totul de- pinzînd, exclusiv de discernă- mîntul celui aflat la volan!
— Pentru Că sîntem la fi

nele anului 1983, v-am ruga 
să ne vorbiți despre reușita 
Serviciului Circulație din

București, privind raportul de 
cauzalitate a accidentelor, din
tre conducătorii auto și pie
toni.— Este vorba, intr-adevăr, de un succes al nostru și mă bucur că l-ați remarcat. Am reușit să facem ca ponderea, deținută de conducătorii auto — profesioniști și amatori — în generarea accidentelor de circulație să scadă într-atit incit, la această oră, nu șoferii, ci, pietonii sînt cei care provoacă cel mai frecvent evenimentele rutiere! Dacă, însă, succesul privind conducătorii auto este reconfortant și ne obligă la continuarea măsurilor in linia și concepția de pină acum, cu pietonii avem încă mult și serios de muncit, pentru a-i aduce la același, nivel de. să-i spunem, civilizație rutieră. Unele suri preventive au și fost te. atenția lucrătorilor de culație fiind îndreptată mult spre pietoni, dar avem nevoie de sprijinul tuturor cetățenilor și al tuturor factorilor cu atribuții.

— In încheiere, v-am ruga 
să oferiți cititorilor noștri ci
teva recomandări privind cir
culația in sezonul de iarnă.— Conducătorilor auto, recomandarea de a se călăuzi in permanență după normele conduitei preventive. fiind prudenți și vigilenți în orice moment. De ei, de felul în care înțeleg să conducă — defensiv. cu’ mare atenție, fără nici un fel de riscuri — depinde. în cea mai mare măsură, liniștea tuturor categoriilor de participanți la traficul rutier. Pe de altă parte, gîndindu-ne că se apropie vacanța de iarnă, că vine — pentru' unii — perioada concediilor, aș recomanda grijă față de pietoni, îndeosebi față de copii și bătrîni, și străvechiul „Festina lente". Ia plecarea în călătorii mai lungi, spre zonele turistice. Și. tuturor, la un loc, nu aibă nici un ceri pe arterele Bucureștilor.prieteni și fiindu-ne colaboratori apropiați. în unui flux stradal deplină siguranță!

mă- lua- cir- mai

le doresc să fel de neplă- rutiere ale rămînîndu-nerealizarea fluent, In
realizat de

HORIA ALEXANDRESCU
_____ J

Interviu

Dimineață de pace cu porumbei. 
Foto : DUMITRU COJOCARU

Semnal
Astăzi se încheie „Săptămlna științei ți tehnicii pentru tine

ret", manifestare Înscrisă tn cadrul Festivalului național „Cin- 
tarea României" care a avut loc la Călărași. Din programul 
manifestării menționăm masa rotundă pe tema „Creșterea ro
lului tinerilor absolvenți ai învățămîntului superior In activita
tea de cercetare și producție a combinatului", cu participarea 
secretarilor comitetelor U.T.C. și președinților comisiilor pro- 
fesionai-științlfice de pe Platforma siderurgică Călărași, tineri 
specialiști, muncitori, elevi de la liceele industriale nr. 2 și 3ț 
dezbaterea „Ridicarea nivelului pregătirii profesionale, factor 
important in întreținerea și exploatarea rațională a mașinilor și 
agregatelor-; sesiunea de referate și comunicări tehnlco-științi- 
fice pe tema „Contribuția tinerilor călărășenl la rezolvarea unor 
probleme actuale și de perspectivă ale științei și tehnicii româ
nești" Tot astăzi are loc festivitatea de premiere a lucrărilor 
din cadrul Sesiunii de referate ți comunicări tehnico-ștlințitice.

IN SLUJBA SCRISULUI
ORIZONTAL : 1)

Toc rezervor — Re
gistru. 2) Creion 
pentru desen — 
Puse în teacă! 3) 
Toc rupt! — Cod 
marginal! — Peniță 
specială cu virf lat.
4) Materie primă 
pentru tăblițe anti
ce — Stilou (fem.).
5) Unitate de lun
gime — Autorul 
piesei „Prietena 
mea Pix". 6) Scri
să pe mijloc! — Are 
ca suport tocul! 7) 
Bun pentru ascutit 
creioanele — Puțină 
atmosferă! 8) Cu
loare (reg.) — To
cul și penița. 9) Re
zultate tematice! — 
Picături de cernea
lă! tO) I consonan
tic — Puse în titlu! 
— Mare greutate. 
11) Scrie alb pe ne
gru — Pentru luat 
notite.

VERTICAL : 1)
Sînt învățat! să 
scrie — Distincție. 
10) Infern — A scrie 
pe tabela de mar
caj. 3) Scrise cu 
stiloul! — fese! —

Scriere Intre co- 
perți. 4) Pasaj dln- 
tr-o scriere — Pene. 
5) -Ca din condei!
— Pastă consuma
tă! 6) Unu și una!
— Dispozitiv optic. 
7) Instrument pen
tru desen tehnic în 
tuș. 8) Ținut mai 
de mult — Un nume 
din peniță! 9) Ține

rechizitele de scris 
— Conținutul unei 
lăzi — Litere (fig.). 
10) Infern — A scrie 
pe hlrtie. 11) Bun 
de stat Ia masă — 
I s-a pus o mină.

GEORGE 
MARINA

Rubrică realizată de ARETA ȘANDRU
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La Universitatea din Maryland (S.U.A.) a avut loc simpozionul „CONTRIBUȚIA ȚĂRILOR MICI k

SI MIJLOCII LA PROMOVAREA PĂCII: ROLUL PREȘEDINTELUI NICOLAE CEAUSESCU"
5 > >

HOTARE

„Prin concepția strălucită de politică externă a președintelui 
Nicolae Ceaușescu, România probează în mod concludent rolul activ 
și pozitiv al statelor mici și mijlocii în viața internaționala ’

Sesiunea Adunării Generale a 0.0
• ADOPTAREA PROIECTULUI DE REZOLUȚIE IN1TIAT DE ROMA
NIA PRIVIND DEZVOLTAREA Șl ÎNTĂRIREA BUNEI VECINĂTĂȚI 
INTRE STATE • SCRISOAREA PARTICIPANȚ1LOR LA MANIFE!>-. 
TAREA „TINERETUL ROMÂNIEI DOREȘTE PACEA" ADRESATA 
SECRETARULUI GENERAL AL NAȚIUNILOR UNITE A FOST DIFU

ZATA CA DOCUMENT OFICIAL AL O.N.U.

WASHINGTON 9 — Trimisul Agerpres, Nicolae Chilie, 
transmite : La Universitatea din Maryland a avut loc simpo
zionul „Contribuția țărilor mici și mijlocii la promovarea păcii : 
rolul președintelui Nicolae Ceaușescu" — importantă mani
festare științifică, desfășurată sub auspiciile a două dintre 
cele mai prestigioase centre de invăfămint superior și de stu
diere a problemelor internaționale din Statele Unite ale Ame- 
ricii — Centrul pentru dezvoltare internațională al Universi
tății din Maryland și Institutul de studii internaționale avan
sate al Universității Johns Hopkins,Au participat personalități ale vieții politice și științifice din S.U.A.J cadre de conducere din principalele departamente guvernamentale, între care Departamentul de stat și Ministerul Comerțului, reprezentanți ai Consiliului Securității Naționale, oameni de știință și cercetători de prestigiu din 15 institute și centre de studii privind problemele internaționale de pe întregul teritoriu al Statelor Unite, cadre universitare și cercetători științifici din partea a 11 universități americane, între care cele din Maryland, Boston, Washington, Baltimore, Columbus și New York, consilieri și alți funcționari superiori ai Casei Albe și ai altor instituții din Administrația S.U.A. Au fost prezenți, de a- semenea, oameni de știință și cercetători în problemele internaționale din Marea Brita- nie. Japonia și din alte țări, președintele Societății Mondiale de Prospectivă.Deschizind lucrările simpozionului, președintele sesiunii, prof. dr. Edward Azar, directorul Centrului dc dezvoltare internațională ai Universității din Maryland, a relevat că reuniunea a fost organizată cu scopul de a discuta o problemă de cea mai mare însemnătate teoretică și practică în viața internațională — aceea a rolului României, a țărilor mici și mijlocii în lumea contemporană, subliniind că acest rol este ilustrat într-o manieră concludentă și reprezentativă de concepția de politică externă și activitatea susținută desfășurată pe arena mondială de România și de conducătorul ei, președintele Nicolae Ceaușescu. După ce a arătat că este vorba de prima reuniune de acest gen organizată pe planul relațiilor româno-americane, vorbitorul a reliefat că simpozionul reprezintă o mărturie a interesului crescând al oamenilor de știință, al cadrelor didactice și cercetătorilor americani, ca și al celor din numeroase alte țări ale lumii, față de activitatea României și a președintelui ei, pusă în slujba idealurilor de pace și înțelegere internațională. El și-a exprimat convingerea că dezbaterile științifice din cadrul simpozionului se vor reflecta pozitiv asupra cunoașterii și înțelegerii mai aprofundate a principiilor de politică externă și a pozițiilor constructive apărate de țara noastră pe arena mondială, inclusiv prin includerea sistematică a diferitelor aspecte ale activității internaționale ample a 'României și președintelui ei în sfera de preocupări a cadrelor didactice și cercetătorilor americani, în programele și manualele universitare, în lucrările de diplomă și în tezele de doctorat, în studiile științifice ce vor fi realizate în viitor în Statele Unite. „Lumea — a declarat prof. Azar — trebuie să știe cît mai multe lucruri despre politica externă românească, care are o mare valoare și o mare audientă in viata internațională actuală. Am în vedere. în mod deosebit, faptul că multi șefi de stat șl de guvern și alti oameni politici s-au inspirat din concepția, cunoștințele și experiența președintelui Nicolae Ceaușescu în urmărirea și promovarea unor soluții negociate în situațiile de criză și în alte probleme internaționale de interes general. Poporul român are o prețioasă tradiție în promovarea păcii, iar politică actuală de pace și înțelegere a României slujește intereselor propriului ei popor și ale lumii întregi. Experiența din ultimii ani a României — a spus el — pune în lumină cu pregnantă rolul personalităților politice în viata internațională. arătînd clar întregii lumi că identitatea de opinii între poporul român și președintele său permite României să participe activ si ■ă exercite un rol de seamă în viata internațională, în promovarea cooperării si păcii generale".Prezentînd principala comunicare științifică din cadrul simpozionului, „Rolul țărilor mici în societatea mondială contemporană", prof. dr. John 

Burton (Marea Britanie) a apreciat că dezbaterea și aprofundarea de către oamenii de știință si cercetătorii în probleme internaționale a concepției României, a șefului statului român asupra rolului statelor mici si mijlocii pe plan international dobîndesc o însemnătate deosebită, tinînd seama de marea complexitate a tabloului lumii in care trăim.Arăttnd că situația Internațională actuală a devenit alarmantă. ca urmare a recurgerii la forță Si a înarmărilor, ca rezultat al dificultăților cu care 

sînt confruntate țările mici Si mijlocii din cauza presiunilor marilor puteri și politicii de bloc, vorbitorul a pledat pentru recunoașterea legitimității drepturilor și a rolului statelor mici și mijlocii în viata mondială. pentru o reformă a actualelor instituții internaționale care să permită participarea corespunzătoare a acestor țări la elaborarea de soluții.Arătînd că politica externă a României și activitatea internațională a șefului statului român ilustrează convingător capacitatea de acțiune eficientă a țărilor mici și mijlocii pe plan mondial, vorbitorul a citat ea un exemplu de înaltă responsabilitate si de cutezanță politică atitudinea fermă și consecventă a tării noastre, a președintelui Nicolae Ceaușescu împotriva instalării noilor rachete nucleare cu rază medie de acțiune în Europa si pentru retragerea și distrugerea celor existente.Este timpul, a subliniat vorbitorul. ca toate țările mici să arate clar, asa cum a declarat președintele României, că nimeni nu are dreptul să se joace cu viata popoarelor, cu dreptul fundamental al popoarelor și națiunilor la viată. Expri- mînd opinia că politica externă a României și poziția ei activă în lume constituie o ilustrare semnificativă a voinței și capacității reale a țărilor mici de a contribui pozitiv la viata mondială, vorbitorul a declarat:„Numai țările care stau pe picioarele proprii își cîștigă legitimitatea de a vorbi cu voce tare pe plan international. Este un fapt că în zilele noastre multe din instituțiile internaționale existente nu satisfac interesele țărilor mici si mijlocii, nevoia lor firească de afirmare în viata mondială. Sînt. de aceea, necesare instituții noi. mai echitabile, care să permită țărilor mici să-și spună cuvîn- tul. să ia parte activă la comunicarea și dialogul mondial. Este adevărat că există multe dificultăți în calea afirmării acestor state, presiuni variate, greutăți mari provocate de criza economică mondială, dar România oferă un exemplu concludent al capacității țărilor mici și mijlocii de a se manifesta activ pe arena mondială și de a-si urma calea lor proprie de dezvoltare".’Prof. dr. Mihai Todosia, de la Universitatea „Al. I. Cuza" din Iași, a prezentat. în cadrul simpozionului, două comunicări științifice în care a infătișat pe larg-tradițiile îndelungate ale luptei poporului român pentru apărarea și păstrarea ființei sale naționale, pentru unitate națională. libertate și Independentă. precum si trăsăturile definitorii ale politicii externe de înțelegere, colaborare și pace a României care poartă amprenta gîndirii președintelui Nicolae Ceaușescu. Vorbitorul a făcut o amplă prezentare a principiilor pe care tara noastră le asază ferm și consecvent la temelia raporturilor sale cu toate statele lumii, a Pozițiilor constructive ale României fată de marile probleme ale lumii contemporane, a bogatei și prestigioasei activități internaționale a tovarășului Nicolae Ceaușescu. evidențiind că prin concepția de politică externă clarvăzătoare a conducătorului partidului si statului nostru, prin întreaga activitate desfășurată pe arena mondială. România face dovada încrederii nestrămutate în dreptul legitim si posibilitățile reale ale țărilor mici și mijlocii de a participa cu drepturi egale la viata internațională.
Prof. dr. Murray Polakoff, 

prorector al Universității din 
Maryland, decan al Departa
mentului de științe sociale, a adresat un salut participantflor la simpozion din partea conducerii. cadrelor didactice si studenților universității, arătînd că această Instituție de Invătămînt superior, una dintre cele mal importante din Statele Unite. în care urmează cursurile circa 40 000 de tineri, se simte onorată să găzduiască o reuniune de înaltă tinută științifică dedicată concepției României, a președintelui ei. asupra rolului statelor mici și mijlocii în viata internațională, in procesul de urmărire si construire a Păcii. El a apreciat că schimbul de păreri liber și deschis din cadrul simpozionului pe o temă de strictă actualitate are o importanță practică deosebită, în- trucît într-o lume a interdependențelor cu tot mai multe focare de criză oamenii de știință pot și trebuie să-și aducă contribuția la mai buna înțelegere și la promovarea rolului statelor mici și mijlocii în negocierea și aplicarea unor so

luții general acceptabile. Ia elaborarea de noi idei teoretice și de rezolvări practice în marile probleme ce confruntă lumea contemporană.într-o alocuțiune rostită în cadrul simpozionului, Helmut Sonnenfeldt, fost asistent al secretarului de stat al S.U.A.. a declarat : în perioada în care am lucrat în guvernul american, m-am convins nemijlocit că toate acțiunile internaționale ale României și ale președintelui ei au făcut dovada unei înalte ținute politice și a unei înalte competențe in problemele internaționale, a unei activități ireproșabile pe care puține țări și puțini oameni politici din lume pot să le realizeze. M-am putut convinge pe deplin de preocuparea permanentă a conducerii României, a diplomației românești pentru menținerea și promovarea comunicării și a dialogului. Cunosc multe situații în care România a intervenit pozitiv în rezolvarea unor probleme internaționale. Această țară și-a definit cu claritate propriile ei interese naționale, probează capacitatea de acțiune a țărilor mici și îi adresez felicitări pentru aceasta.După ce a vorbit despre principalele momente din istoria poporului român care au permis realizarea unității naționale, dobîndirea independenței de stat și făurirea statului național unitar român, prof. tir. Radu Florescu, de la Boston College, a reliefat faptul că, după 23 August 1944 și, în special, în ultimele două decenii. România a promovat stăruitor o politică de largă deschidere, reușind, pe baza principiilor de relații interstatale pe care le aplică neabătut, să întrețină și să dezvolte raporturi bune de largă cooperare și conlucrare cu toate țările lumii, mari, mijlocii și mici, indiferent de regimul lor politic, de apartenența sau ne- apartenența la grupările politi- co-militare existente.Ca țară socialistă independentă din categoria statelor mici și mijlocii — a subliniat el — România joacă un rol constructiv la Organizația Națiunilor Unite și în întreaga viață internațională și a contribuit în mod eficient la aplanarea stărilor conflictuale și a disputelor dintre state situate în cele mai variate regiuni ale globului. Sînt numeroase exemplele care probează încrederea acestei țări in vocația și capacitatea de acțiune independentă a statelor mici și mijlocii, de la raporturile de colaborare întreținute de România deopotrivă cu țările mari și cele mici la contribuția adusă în efortul pentru instaurarea păcii în Orientul Mijlociu și în alte zone ale lumii, pină la politica perseverentă de promovare a colaborării și înțelegerii în Balcani — regiune în care politica externă românească are o tradiție valoroasă, pe care guvernul român o ridică pe o treaptă calitativ nouă prin urmărirea o- biectivului creării unei zone de pace, liberă de arme nucleare.Consider — a declarat prof, dr. Radu Florescu — că într-un moment deosebit de periculos în istoria omenirii, de maximă încordare în climatul politic mondial, lucrările acestui simpozion consacrat concepției președintelui României asupra rolului țărilor mici și mijlocii în promovarea păcii dobîndesc o însemnătate aparte. Este esențial ca în actualele împrejurări internaționale, oamenii de știință, cercetătorii, diplomații și reprezentanții vieții politice să se întâlnească și să examineze în comun căile de depășire a crizei, de ameliorare a raporturilor interstatale și de salvare a păcii, să evidențieze valoarea lndeniabilă a efortului și aportului țărilor mici și mijlocii la făurirea unei lumi mal bune, mai sigure șl mal drepte.în această privință, a continuat el. România joacă un rol de cea mai mare importanță în afirmarea voinței țărilor mici și mijlocii in viața mondială și sînt de părere că acest simpozion va contribui la mal buna cunoaștere în Statele Unite și în lume a aportului românesc la cauza colaborării și păcii.în comunicarea sa intitulată „România șl procesul de urmărire a păcii în Orientul Mijlociu", dr. Dan Patiir, profesor 
Invitat la Centrul de studii 
strategice șl internaționale al 
Universității din Georgetown, a înfățișat pe larg, pe baza cercetărilor științifice aprofundate pe care le-a efectuat, poziția principială și constructivă a României la promovarea unei păci juste și durabile in Orientul Mijlociu, relevînd că aceasta se bucură de aprecieri unanime în țările din regiune și din întreaga lume.O caracteristică definitorie și o garanție a succesului poziției promovate de România față de problemele din Orientul Mijlociu a constituit-o participarea directă a președintelui Nicolae Ceaușescu la eforturile îndreptate în direcția păcii. Aceste e- forturi au avut și au o foarte 

mare valoare. România a folosit metodele diplomatice pe care le promovează perseverent președintele Nicolae Ceaușescu prin trimiterea în repetate rînduri în țările din regiune a unor reprezentanți speciali ai șefului statului român, precum și alte căi, care au contribuit foarte mult la stabilitatea in zonă și la progresul eforturilor in direcția păcii — a declarat vorbitorul. In continuare, el a citat numeroase declarații și alte mărturii ale unor șefi de stat și de guvern și ale altor personalități politice din Orientul Mijlociu și din alte țări ale lumii, care elogiază aportul constructiv al conducătorului României lt» promovarea unei formule de pace juste și cuprinzătoare în această regiune și în alte zone ale planetei în care există situații conflictuale.■ în comunicarea sa intitulată „Personalități și instituții în urmărirea păcii", prof. Mjrcea Mal ița, ambasadorul României în S.U.A., a arătat pe larg rolul președintelui Nicolae Ceaușescu în prevenirea, aplanarea și soluționarea litigiilor internaționale prin contacte cu șefi de stat și cu alți oameni politici din țările interesate și din întreaga lume. Vorbitorul a relevat că metoda de bază susținută de șeful statului român este aceea a dialogului și negocierilor directe între părți și a scos în relief preocuparea României, a conducătorului partidului și statului nostru de a crea instrumente internaționale permanente și viabile pentru rezolvarea crizelor și problemelor litigioase. în acest sens. România, la inițiativa .personală a președintelui Nicolae Ceaușescu, a înscris pe agenda O.N.U. un punct vizînd îmbunătățirea mecanismelor și întărirea rolului Națiunilor Unite — organizație căreia țara noastră îi atribuie o foarte mare nnsemnătate atît în apărarea independenței popoarelor și menținerea păcii, cît și în dezvoltarea largă a unei cooperări reciproc avantajoase între state.Vorbitorul a arătat că, în același cadru de preocupări, România a adus în atenția O.N.U. problema de stringenta actualitate a reglementării prin mijloace pașnice a diferendelor dintre state — inițiativă de o mare valoare, care a condus, în 1982, Ia adoptarea unei declarații speciale a O.N.U. în acest important domeniu. Tot ca o expresie a eforturilor sale perseverente pentru crearea unor instituții internaționale adecvate pentru prevenirea și stingerea conflictelor și litigiilor interstatale, România promovează ideea creării unei comisii de bune oficii, mediere și conciliere în cadrul O.N.U.în încheiere, vorbitorul a subliniat că prin concepția strălucită de politică externă a președintelui Nicolae Ceaușescu, prin activitatea principială constructivă a României și conducătorului ei pe arena mondială, România probează în mod concludent rolul activ și pozitiv al statelor mici și mijlocii în promovarea unor soluții viabile și democratice în viața internațională, conforme drepturilor sacre ale fiecărui popor la libertate și independență, la dezvoltare de 6ine stătătoare, fără nici un fel de amestec din afară, la viață și la pace.Participanții la dezbaterile din cadrul simpozionului au a- vut cuvinte de apreciere la a- dresa politicii externe dinamice și constructive promovate de țara noastră, personal de președintele Nicolae Ceaușescu, ex- primînd opinia că aceasta pornește de la dreptul legitim al țărilor mici și mijlocii de a participa activ și plenar, fără nici un fel de îngrădiri, la viața internațională și, totodată, dovedește, într-o lume a interdependențelor, necesitatea ca fiecare țară, fiecare popor să-și aducă partea sa de contribuție la identificarea de soluții în problemele de o mare complexitate a- cumulate astăzi în lume, în primul rînd în menținerea și consolidarea păcii.în dezbateri au fost relevate relațiile bune și constructive dintre România și Statele Unite ale Americii, reflectate în întîl- nirile recente ale președintelui Nicolae Ceaușescu cu vicepreședintele George Bush și cu ministrul comerțului, Malcolm Bal- drige.S-a degajat, totodată, părerea generală că organizarea simpozionului și dezbaterile deosebit de interesante prilejuite de această manifestare științifică vor contribui de o manieră eficientă la o mai bună cunoaștere in Statele Unite și în alte țări ale lumii a aportului teoretic și practic al României, al șefului statului român la a- firmarea conceptului viabil al rolului important pe care națiunile mici și mijlocii pot și trebuie să-l joace în viața internațională, în apărarea intereselor lor legitime, a dreptului fiecărei țări, al fiecărui popor la dezvoltare liberă și independentă, la o viață demnă, la progres, bunăstare și pace.

Manifestări consacrate celei 
de-a 65-a aniversări a făuririi 
statului național unitar român 
• GRECIA: Apariția lucrării „România — prezent 

și viitor"ATENA 9 (Agerpres). — Cu ocazia celei de-a 65-a aniversări a creării statului național unitar român, la Atena a apărut, într-un tiraj de masă, lucrarea, în limba engleză, „România — prezent și viitor".Deschizîndu-se cu portretul tovarășului Nicolae Ceaușescu, secretar general al Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România, lucrarea conține o amplă prezentare a politicii interne și externe a statului nostru, a realizărilor remarcabile obținute de poporul român, precum și a perspectivelor de dezvoltare a României socialiste.„Sub conducerea președintelui Nicolae Ceaușescu — se arată în . prefața lucrării — România, țară socialistă europeană în curs de dezvoltare, și-a ridicat cu hotărîre vocea — în contextul cursei nestăvilite a înarmărilor și al conflictelor locale generate de aceasta — în sprijinul cauzei păcii mondiale și al intereselor vitale ale țărilor mici și mijlocii".„Capitolele ce urmează — 
subliniază. în continuare, editorul — dezvoltă această idee și descriu efortul neobosit al unei națiuni care, făcîndu-și mai intîi ordine în propria casă, fără a prejudicia drepturile altora, acționează pe toate planurile pentru ca resursele irosite pentru producerea mijloacelor de distrugere să fie destinate în exclusivitate unor scopuri pașnice, constructive, pentru realizarea unei lumi a păcii și colaborării, fără arme și războaie". „Se cuvine a fi relevată în același timp dezvoltarea pozitivă a relațiilor dintre România și Grecia din ultimii ani, datorită remarcabilelor eforturi comune ale conducătorilor celor două națiuni. Nutrim convingerea — se arată în încheierea prefeței — că aceste eforturi vor continua și în viitor, contribuind astfel nu numai la progresul și prosperitatea celor două țări, ci și ale întregii zone balcanice".Lucrarea este structurată pe mai multe capitole care ilustrează convingător coordonatele majore ale dezvoltării social- economice a României socialiste, justețea și rodnicia politicii interne și externe a tării noastre.
• ITALIA: Masă rotundă pe tema „România și 

Italia - crearea statului național unitar"ROMA 9 (Agerpres). -r- Cu prilejul celei de-a 65-a aniversări a făuririi statului național unitar român, la Biblioteca română din Roma s-au desfășurat lucrările mesei rotunde pe tema „România și Italia — crearea statului național unitar", organizată în colaborare cu Institutul Enciclopediei Italiene, Academia internațională de propagandă culturală și Asociația „Dacia".Luînd cuvîntul, prof. Vincenzo Cappelletti, director general al Institutului Enciclopediei Italiene, a subliniat bunele raporturi existente între cele două țări, cu rădățini adinei în istorie. Evo- cînd vizitele sale în țara noastră, întîlnirile cu tovarășul Nicolae Ceaușescu, președintele Republicii Socialiste România, vorbitorul a menționat : „Am admirat de fiecare dată realizările deosebite ale României, politica de pace și colaborare promovată de președintele Nicolae Ceaușescu, care manifestă o profundă preocupare pentru ■ libertatea și independența popoarelor. Totodată, mi-am dat seama din nou de profundele rădăcini ale acestui popor, liber și puternic, pe care Italia are datoria să-l Iubească ca pe un frate".Francesco Gligora, președintele Academiei internaționale de propagandă culturală, a spus : „Republica Socialistă România, stat suveran și independent, se afirmă tot mai puternic în concertul statelor lumii, participă, prin proeminenta personalitate a președintelui Nicolae Ceaușescu, la soluționarea problemelor majore care preocupă omenirea, promovează o politică de pace, înțelegere și colaborare cu toate statele".In cele două zile de lucrări ale mesei rotunde au prezentat comunicări profesorii Francesco Guida, de la Universitatea din Roma, Ștefan Pascu, de la Universitatea CIuj-Napoca, Giuliano Careli, de la Universitatea de studii din Roma. „La Sapien- za“, alți specialiști, care au subliniat diverse aspecte ale luptei poporului român pentru independență și unitate națională, semnificația idealului de unitate națională la români, relevînd colaborarea și legăturile existente între România și Italia.Lucrările mesei rotunde au fost conduse de prof. Fiorella Bartoccini, directoarea Departamentului de științe istorice al Universității din Perugia.

Un prim capitol, avînd ca titlu „Unitatea — trăsătura definitorie a națiunii române", este închinat aniversării zilei de 1 Decembrie, ce marchează crearea statului național unitar roman.Urmează, apoi, capitole referitoare la creșterea impetuoasă a economiei românești în ultimele două decenii, prezentîndu-se orientările principale ale dezvoltării industriei, tehnicii și științei în țara noastră, rezultatele de seamă obținute în aceste sectoare de activitate, precum și cele privind experiența României în domeniile științei, artei și culturii.O parte importantă a lucrării — cuprinzînd capitolele „Principii «Ie politicii externe românești", „România — pace șl dezarmare", „România și țările nealiniate", „Noua ordine economică internațională în concepția României" — este consacrată reliefării politicii externe a țării noastre.„în mod constant — evidențiază lucrarea — politica externă a României este intim legată de gîndirea și acțiunea practică a șefului statului român, președintele -Nicolae Ceaușescu, personalitate politică de prestigiu, remarcată și recunoscută pe plan mondial, pentru activitatea sa constantă pusă nu numai în slujba intereselor propriei națiuni, ci și a aspirațiilor tuturor popoarelor care doresc cu ardoare libertatea, independența și demnitatea națională".„Larga audiență de care se bucură politica externă românească în cele mai diferite cercuri politice și sociale de pe toate continentele constituie o convingătoare mărturie a prestigiului și influenței pe care această țară le are în lume", se menționează în lucrare.Se relevă, totodată, că una dintre sursele cele mai importante ale prestigiului României rezidă în atașamentul său ferm față de marile principii ale independenței șî egalității între toate națiunile, abolirii forței și amenințării cu forța din sfera relațiilor internaționale, soluționării disputelor pe calea negocierilor, apărării și consolidării păcii, securității și destinderii internaționale.
Manifestarea, Ia care au participat cadre universitare, stu- denți, conducători ai unor instituții culturale italiene, oameni de cultură și artă, s-a bucurat de un deosebit succes.

Pacea — premisă esențială a afirmării 
și garantării drepturilor omuluiCa în fiecare an, la 10 decembrie, popoarele lumii sărbătoresc Ziua drepturilor omului, în semn de celebrare 

a adoptării, la adteastă dată a anului 1948, de către Adunarea Generală a O.N.U., a Declarației universale a drepturilor omului, primul document internațional care oferea o viziune de ansamblu asupra acestei Importante probleme a contemporaneității.în cei 35 de ani care au trecut de la acest eveniment, comunitatea Internațională a formulat și consacrat, într-o serie de documente interstatale, o concepție nouă, marcată de evenimentele istorice pe care le-a cunoscut epoca, asupra conținutului, întinderii și importanței 'drepturilor și libertăților. persoanei umane, a căilor și mijloacelor garantării și înfăptuirii lor.Pe lingă consacrarea unor drepturi și libertăți general- umane, pornind de la existența unor nevoi și aspirații particulare ale anumitor categorii sociale, precum șl de la realitățile momentului istoric, pe plan internațional au fost elaborate ți adoptate, de-a lungul anilor, o serie de documente speciale menite să ofere o ocrotire Juridică sporită. să garanteze înfăptuirea deplină a năzuințelor lor autentice. în acest sens au fost adoptate Convenția asupra drepturilor politice ale femeii (20 decembrie 1952). Declarația asupra drepturilor copilului etc.Pornind de la aprecierea că datorită poziției pe care o ocupă în societate, a năzuințelor și aspirațiilor proprii, tinerei generații a planetei trebuie să i se recunoască și să i se garanteze drepturi și libertăți fundamentale specifice, cum sînt dreptul la instruire și educație, la muncă, la sănătate și cultură, la informație, dreptul de a participa la conducerea tuturor sectoarelor vieții social-politice și cultu

NAȚIUNILE UNITE 9 (Agerpres). — Comisia juridică a A- dunării Generale a O.N.U. a a- doptat, cu acordul tuturor statelor membre, proiectul de rezoluție privind dezvoltarea și întărirea bunei vecinătăți între state, inițiat de delegația României la actuala sesiune a Adunării Generale.Alături de delegația țării noastre au semnat proiectul de rezoluția delegațiile a 30 da țări.Rezoluția adoptată reafirmă că buna vecinătate trebuie să se întemeieze pe respectarea strictă a principiilor fundamentale ale dreptului internațional înscrise în Carta O.N.U. și alte documente adoptate în cadrul organizației și cere statelor să dezvolte relațiile de bună veci- nătate, acționînd în conformitate cu aceste principii.Rezoluția ia act de documentul de lucru prezentat de România la această sesiune privind conținutul bunei vecinătăți. Sînt încorporate atît concepția, poziția de principiu a României, a președintelui Nicolae Ceaușescu privind căi și modalități de întărire a bunei vecinătăți ca factor esențial în dezvoltarea colaborării și păcii între state și popoare, ca și considerentele exprimate de numeroase alte state ca urmare a inițiativei țării noastre de a aduce. în urmă cu patru ani. in atenția forumului mondial, problema dezvoltării și întăririi bunei vecinătăți.Delegațiile participante la dez
Dezvoltarea cooperării economice 

româno-canadieneOTTAWA 9 (Agerpres). — La Ottawa s-au încheiat lucrările celei de-a X-a sesiuni a Comisiei mixte guvernamentale româno-canadiană pentru promovarea comerțului ș,i cooperării economice.Cu acest prilej cele două părți au examinat modalitățile de lărgire și diversificare, în continuare, a schimburilor de mărfuri și cooperării economice româno- canadiene pe măsura posibilităților pe care le oferă potențialul economic al celor două țări. Ambele părți au convenit noi măsuri pentru intensificarea schimburilor de mărfuri și amplificarea cooperării economice în domeniul construcției de centrale nucleare și alte domenii de interes reciproc. La încheierea lucrărilor s-a semnat un protocol. Delegația română a fost condusă de Alexandru Roșu, ministru secretar de stat la Ministerul Comerțului Exterior și 

rale a fiecărui stat. România socialistă consideră că o Importanță deosebită ar prezenta elaborarea și adoptarea, în 1985, cînd se va marca „Anul Internațional al Tineretului", a unei Carte a drep
turilor și responsabilităților tinerei generații, menită să constituie un document platformă privind statutul tineretului în lumea contemporană și o recunoaștere a însemnătății participării sale la întreaga viață social-politică și cul- tural-științifică a umanității.Indiscutabil, în contextul
ZIUA DREPTURILOR 

OMULUI
realităților lumii contemporane. cînd, prin cantitățile și calitățile lor armele. în primul rînd cele nucleare, amenință grav însăși existența speciei umane, dreptul fundamental al fiecărui om, al fiecărui popor, al tinerei generații de pretutindeni este dreptul la viață, dreptul de a trăi în pace. în liniște și înțelegere internațională.Concepția românească asupra drepturilor omului, în conturarea căreia un rol ho- tărîtor îl au ideile cuprinse în opera de inestimabilă valoare teoretică și practică a tovarășului Nicolae Ceaușescu, secretarul general al partidului, pornește de la teza fundamentală potrivit căreia omu] trebuie privit ca o ființă eminamente socială și nu izolat, rupt de comunitatea în care trăiește și se afirmă. Drepturile și libertățile individului nu pot fi stabilite și înfăptuite decît in strinsă corelație cu nevoile și interesele autentice ale clasei sociale, ale națiunii și poporului căruia acesta îl aparține, într-o unitate dialectică.

bateri au subliniat importanța Inițiativei României, necesitatea examinării aprofundate a problematicii vaste a bunei vecinătăți. a elaborării și adoptării unui document internațional care să reflecte practica pozitivă a relațiilor de pace, colaborare și bună Înțelegere între țările vecine.Insușindu-și și sprijinind propunerea țării noastre. numeroase delegații au subliniat necesitatea de a se trece deîndată la elaborarea unui document internațional cuprinzător,^ care să generalizeze practica pozitivă. să contribuie la dezvoltarea și întărirea bunei vecinătăți între state și. prin aceasta, la menținerea păcii și securității internaționale.NAȚIUNILE UNITE 9 (Agerpres) — La sediul Națiunilor Unite, din New York, a fost difuzată, ca document oficial al O.N.U., scrisoarea participanți- lor la manifestarea de la București „Tineretul României dorește pacea", adresată secretarului general al Organizației Națiunilor Unite.Documentul, transmis în numele tinerei generații din Republica Socialistă România, conține un înflăcărat apel adresat Organizației Națiunilor Unite de a-și intensifica, acum mai mult ca oricînd, eforturile în direcția opririi cuneei înarmărilor, a eliminării pericolului unul nou război mondial nimicitor, pentru garantarea păcii în Europa și în întreaga lume.
Cooperării Economice Internaționale care, cu ocazia sesiunii, a avut convorbiri cu ministrul canadian al energiei, minelor și resurselor, ministrul de «tat pentru comerț exterior și membri ai conducerilor ministerelor de externe, agriculturii, venitului național etc.

SIMBATA, 10 DECEMBRIE

PROGRAMUL I
13,00 Telex. 13,05 La sfirșit de 

eăptăminâ (parțial color). • 14.00 
Fotbal: Steaua — F.C. Baia Mare.
16,45 Săptămina politică. 19,00 Te
lejurnal (parțial color). 19,15 Ac
tualitatea în economie. 19,30 Tele- 
enciclopedia. 20.00 Film serial: 
„Frontul invizibil" (color) — epi
sodul 7. 20,50 Ritm și muzică cu 
formația Iuliu Dandoți. 21,00 Tele- 
filmoteca de aur. Grigore Vasiliu- 
Blrltc. 21,45 Telejurnal (parțial co
lor). 22.00 Varietăți de iarnă.

PROGRAMUL II
19,00 Telejurnal. 19,15 Buletinul 

rutier al Capitalei. 19,30 Moșteniră 
pentru viitor. Nicolae Cartojan. 
20,00 Șl la Iași... varietăți. 21,00 De 
pretutindeni. 31,15 Portret compo
nistic: Liana Alexandra. 21,45 
Telejurnal. 22,00 Bună seara, fete, 
bună seara, băieți!

DUMINICA, 11 DECEMBRIE
PROGRAMUL 1
9,30 Almanahul familiei. 10.00 De 

strajă patriei. 10,30 Viața satului.
11,45 Lumea copiilor. 13.00 Album 
duminical. 17,50 Kenya. 18,00 Film 
serial : „Cervantes". 18.50 1001 de 
seri. 19,00 Telejurnal. 19,15 A pa
triei cinstire. 19,30 Telecinemate- 
ca : „Ultimul cîntec". 21,15 Va
rietăți muzicale. 21,45 Telejurnal.

PROGRAMUL 3

9.30 Din marea carte a Patriei. 
10,00 Muzica ? Nimic mal simplu.
11,46 Din țările socialiste. 12.10 
Muzică ușoară. 12,30 Salonul TV 
al artelor plastice. 13,10 Muzică 
populară. 13,30 Instantanee. 13.45 
Mic dicționar de operă și balet : 
Litera „S". 14,40 O viață pentru o 
idee : Petre S. Aurelian. 15.10 
„Irina lui Ion Vlahul" de Vasila 
Volculescu. 16,35 Desene animate. 
17,00 serata muzicală TV. 19,oo 
Telejurnal. 19,15 Telerama. 19,45 
Moment folcloric. 20,00 Tribuna 
experienței. 20115 Seară de operă. 
21,20 Estrada jazzulul. îl,45 Tele
jurnal.

ĂPTĂMÎNA TV.
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LUNI, lî DECEMBRIE

PROGRAMUL 1

20,00 Telejurnal. 20,20 Actualita
tea in economie. 20,35 Teatru în 
serial : „Flacăra revoluției" adap
tare după piesa Bălcescu, de Că

rnii Petrescu. 21,25 Tezaur folclo
ric. 21,45 Telejurnal.

MARȚI, 13 DECEMBRIE

PROGRAMUL 1

15,00 Telex. 15,OS Viața școlii. 

15,25 Malta. 15,40 Memoria docu
mentelor. 15,50 Moment folcloric. 
16,00 Agrozootehnia pe înțelesul 
tuturor. . 16,20 Desene animate.
16.30 închiderea programului. 20,oo 
Telejurnal. 20,20 Orizont tehnico- 
științific. 20.40 Teatru TV : „Prima 
zi a 'ultimei luni". 21,50 La zi in 
600 de secunde. 22,00 Farmecul 
muzicii. 22,15 Telejurnal.

MIERCURI, 14 DECEMBRIE 1

PROGRAMUL 1

15,00 Telex. 15,OS Consultații in 
sprijinul învățămlntului politico- 
ideologic. 15,25 Rezultatele tragerii 

Pronoexpres. 15,30 Emisiune in 
limba maghiară. 16,30 închiderea 
programului. 20,00 Telejurnal. 20,20 
Actualitatea în economie. 20.35 
Melodii și interpret!. 20,45 Foto
grame din realitate. 21,20 Video- 
teca internațională. 21,45 Telejur
nal.

JOI, 15 DECEMBRIE

PROGRAMUL 1

15,00 Telex. 15,05 Școala educa
ției cetățenești. 15,20 Film serial : 
„Karlno", episodul 9. 15,45 Stu
dioul tineretului. 20,00 Telejurnal. 
20,20 Actualitatea în economie. 

20,35 Ritmuri muzicale. 20,50 Lu
mea contemporană șl confruntă
rile de idei. 21,05 Film artistic : 
„Placido". 22,15 Telejurnal.

VINERI, 16 DECEMBRIE

PROGRAMUL 1

15,00 Telex. 15,05 Politehnica TV. 
15.25 Desene animate. 15,35 Viața 
culturală. 15,50 La volan. 16,00 
Emisiune In limba germană ; 20,00 
Telejurnal. 20,20 Actualitatea in 
economie. 20,35 Cintece pe adresa 
dv. 20,50 Cadran mondial. 21,10 
Film artistic : „Vocația necunos
cută". 21,45 Telejurnal.
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• LA 8 decembrie • avut toe 
o ședință plenară a delegațiilor 
U.R.S.S. și S.U.A. Ia negocierile 
privind limitarea și reducerea ar
mamentelor strategice (START). 
In acest fel a luat sfirșit a cin- 
cea rundă de negocieri șovieto- 
americane. Modificarea situației 
strategice generale legate de în
ceperea amplasării de noi ra
chete americane in Europa im
pune ca Uniunea Sovietică să 
reexamineze toate problemele 
care constituie obiectul dezbate
rilor la negocierile START, re
latează agenția TASS.

într-o asemenea perspectivă nu pot exista și nu se pot a- firma în plenitudinea lor reale și autentice drepturi și libertăți fundamentale ale omului fără înlăturarea inegalităților și inechităților dintre state, a oricăror forme de asuprire și dominație, eliminarea forței și amenințării cu utilizarea ei în viața internațională, abolirea definitivă a discriminărilor rasiale șț naționale, a exploatării omului de către om. Străbătută de un profund și veritabil umanism, viziunea românească consideră ca principale drepturi ale omului dreptul la muncă, dreptul la viață liberă, dreptul de a fi deplin stăpin pe munca sa și pe roadele ei, dreptul de a putea spune deschis cuvîntul și de a participa activ la conducerea tuturor sectoarelor de activitate, la conducerea întregii țări.Pornind de la o analiză rea» list-științifică a evenimentelor internaționale actuale, a pericolului izbucnirii unul conflict atomo-nuclear distrugător, în cuvîntările tovarășului Nicolae Ceaușescu șl în documentele exprimind poziția țării noastre în privința dezarmării, emlțindu-se teza că problema fundamentală a epocii noastre este oprirea cursei înarmărilor, trecerea la dezarmare, in primul rînd nucleară. asigurarea păcii, se subliniază ideea că astăzi mai mult ca oricînd în milenara noastră istorie condiția omului depinde de înfăptuirea dezarmării și prevenirea războiului.Izvorîtă din profundul umanism al societății noastre socialiste, din ideile gindiril u- maniste, revoluționare a tovarășului Nicolae Ceaușescu, concepția românească asupra drepturilor omului își afirmă deplina sa valabilitate, fiind confirmată de adevărul de netăgăduit al realităților naționale și internaționale.
MIRCEA DUȚU
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